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Ruleta legislativã - cine pierde ºi
cine câºtigã din reglementarea

industriei de gambling

S
ectorul gamblingului din
þara noastrã se aflã din
nou la rãscruce, dupã re-
glementãrile din ultimii
ani ºi în perspectiva uno-
ra noi. Industria reclamã

mai multe provocãri majore, de care
sunt afectaþi atât operatorii
economici din domeniu, cât ºi
jucãtorii ºi statul român. Re-
prezentanþii Federaþiei Orga-
nizatorilor de Jocuri de Noroc
din România (FEDBET) gru-
peazã problemele sectorului
în trei mari categorii - lipsa
predictibilitãþii ºi a coerenþei
cadrului legislativ, implicarea
insuficientã a autoritãþii de resort ºi
percepþia publicã negativã asupra
pieþei.

În opinia sursei citate, una dintre so-
luþiile care ar trebui adoptate pentru sta-
bilitatea pieþei este crearea unui cadru
legislativ echilibrat, fundamentat pe
studii ºi analize riguroase. Reglementã-
rile trebuie sã fie coerente ºi eficiente,
astfel încât sã ofere operatorilor un me-
diu predictibil ºi sustenabil. De aseme-
nea, este necesarã o consolidare a capa-
citãþii instituþionale a autoritãþii de re-

sort, astfel încât aceasta sã poatã asigu-
ra controlul ºi supravegherea eficiente.
Ultima soluþie propusã de actorii din
piaþã, dar nu cea din urmã, este
schimbarea percepþiei publice.

În opinia Asociaþiei Organizatorilor
ºi Producãtorilor de Jocuri de Noroc

din România (AOPJNR), mo-
dificarea profundã a legisla-
þiei, începutã în anul 2023 prin
OUG 82/2023 ºi continuatã
prin aprobarea ºi completarea
acestui act normativ prin Le-
gea 107/2024, a afectat pro-
fund industria jocurilor de no-
roc, în special impactul fiind
devastator în sectorul

land-base, tradiþional. Sursa citatã con-
siderã cã apogeul “prevederilor legisla-
tive greºite adoptate poate cu intenþii
bune de reprezentanþii noºtri în parla-
ment, în scopul declarat de prevenire a
dependenþei faþã de mult acuzatele
«pãcãnele», dar fãrã cunoaºterea speci-
ficului domeniului sau a soluþiilor alter-
native posibile, a fost interzicerea in-
tempestivã, fãrã o minimã necesarã pe-
rioadã de tranziþie, a exploatãrii acestor
aparate tip slot-machine în localitãþile
cu un numãr de sub 15.000 de locuito-

ri”. AOPJNR considerã cã singura so-
luþie cu efect dovedit pentru eradicarea
pieþei negre este prevenþia prin educare
ºi informare, reglemetarea ºi nu interzi-
cerea, întrucât prohibiþia de orice fel nu
face decât sã deschidã drum liber pieþei
negre.

De altã pãrere este autoritatea de con-
trol, care vede în luminã pozitivã efecte-
le reglementãrilor din ultima perioadã.
Preºedintele Oficiului Naþional pentru
Jocuri de Noroc (ONJN) ne-a transmis
cã, în urma adoptãrii acestora, piaþa a cu-
noscut o serie de evoluþii importante,
atât pe segmentul jocurilor de noroc tra-
diþionale, cât ºi pe cel online (la distan-
þã). Sursa citatã subliniazã cã numãrul de
organizatori din domeniu s-a redus, o
parte preferând sã iasã din piaþã, alþii
asociindu-se pentru a continua sã fie via-
bili din punct de vedere economic. În
acelaºi timp, suma totalã colectatã la bu-
getul de stat din taxe pentru jocurile de
noroc anul trecut a crescut cu 5%, la cir-
ca 865 milioane euro, de la aproximativ
827,37 milioane euro în 2023.

O provocare importantã o reprezintã
supravegherea mediului online ºi a ac-
tivitãþilor desfãºurate de cãtre operato-
rii nelicenþiaþi în acest mediu, activitãþi

nefiscalizate ºi care pun în pericol seg-
mentele de cetãþeni vulnerabili, potrivit
ONJN.

Conducerea Asociaþiei Organizato-
rilor de Jocuri de Noroc la Distanþã
(AOJND) afirmã cã autoritãþile nu des-
fãºoarã campanii naþionale de educare
ºi prevenþie privind jocul responsabil,
deºi acestea sunt necesare pentru corec-
ta înþelegere a jocurilor de noroc: “În
fiecare an, operatorii de jocuri de noroc
la distanþã contribuie cu aproximativ 20
de milioane de euro pentru finanþarea
iniþiativelor de joc responsabil, însã
aceste fonduri nu sunt utilizate pentru
campanii naþionale. Operatorii licen-
þiaþi din online deþin ºi aplicã tehnolo-
gia necesarã pentru a promova un com-
portament responsabil, dar nu pot obþi-
ne rezultate notabile fãrã sprijinul auto-
ritãþilor”.

În ceea ce priveºte evoluþia tehnolo-
gicã, operatorii afirmã, la unison, cã
Inteligenþa Artificialã joacã un rol
esenþial în derularea activitãþii lor. Re-
prezentanþii AOJND ne-au transmis cã
AI ajutã la segmentarea comportamen-
talã, la detectarea riscurilor, la preveni-
rea jocului compulsiv ºi la optimizarea
securitãþii. n

Anul 2024 a fost marcat de efectele OUG nr.
82/2023, cu prevederi noi referitoare la protec-
þia jucãtorilor vulnerabili, precum ºi de efectele
creºterii nivelului taxelor ce trebuie achitate de
cãtre ambele clase de operatori de jocuri de no-
roc pentru autorizare ºi licenþiere, ne-a spus
Gheorghe Gabriel Gheorghe, preºedintele Ofi-
ciului Naþional pentru Jocuri de Noroc (ONJN).
Conform domniei sale, dacã în anul 2023 erau în
activitate un numãr de 338 de organizatori de jo-
curi de noroc ºi un numãr de 478 de operatori
economici licenþiati clasa a II-a, anul trecut au
desfãºurat aceste activitãþi, în total, un numãr de
309 organizatori de jocuri de noroc ºi un numãr
de 442 de operatori economici licenþiati clasa a
II-a. De asemenea, în special în urma aplicãrii
Legii nr. 107/2024, dar ºi a creºterii taxelor,
33.356 de autorizaþii slot-machine au rãmas
fãrã valabilitate, astfel numãrul de aparate de
tip slot-machine reducându-se de la 86.051, la
începutul anului 2024, la 52.695 de aparate, la
finalul aceluiaºi an.
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Piaþa jocurilor de noroc -
marcatã de noile

reglementãri; Ce efecte au
acestea asupra operatorilor

(Interviu cu Gheorghe Gabriel Gheorghe, preºedintele ONJN)

Reporter: Cum a evoluat piaþa
jocurilor de noroc în ultimul an?

Gheorghe Gabriel Gheor-

ghe: Anul 2024 a fost marcat de
efectele OUG nr. 82/2023, cu pre-
vederi noi referitoare la protecþia
jucãtorilor vulnerabili, precum ºi
de efectele creºterii nivelului ta-
xelor ce trebuie achitate de cãtre
ambele clase de operatori de jocuri
de noroc pentru autorizare ºi
licenþiere.

Ca urmare a noilor reglementãri
ºi a cerinþelor acestora, piaþa a cu-
noscut o serie de evoluþii importan-
te, atât pe segmentul jocurilor de
noroc tradiþionale, cât ºi pe cel on-
line (la distanþã). Pentru exemplifi-
care, dacã în anul 2023 erau în acti-
vitate un numãr de 338 de organi-
zatori de jocuri de noroc ºi un nu-
mãr de 478 de operatori economici
licenþiati clasa a II-a, anul trecut au
desfãºurat aceste activitãþi, în total,
un numãr de 309 organizatori de
jocuri de noroc ºi un numãr de 442
de operatori economici licenþiati
clasa a II-a.

Se observã reducerea numãrului
de organizatori, o parte preferând
sã iasã din piaþã, alþii asociindu-se
pentru a continua sã fie viabili din
punct de vedere economic.

De asemenea, în special în urma
aplicãrii Legii nr. 107/2024, dar ºi
a creºterii taxelor, 33.356 de auto-
rizaþii slot-machine au rãmas fãrã
valabilitate, astfel numãrul de apa-
rate de tip slot-machine re-
ducându-se de la 86.051, la începu-
tul anului 2024, la 52.695 de apara-
te, la finalul aceluiaºi an.

Tot pentru a avea o idee mai cla-
rã asupra evoluþiei pieþei jocurilor
de noroc din România, þin sã preci-
zez cã suma totalã colectatã la bu-
getul de stat din taxe pentru jocuri-
le de noroc în anul 2023 (cum spu-
neam - 816 operatori economici,
din care 338 organizatori de jocuri
de noroc cu prima platã la dosarul
de autorizare ºi 478 operatori eco-
nomici licenþiaþi clasa a II-a) a fost
de 4.093.783.507 lei, aproximativ
827.377.980 euro.

Anul trecut, suma totalã colecta-
tã la bugetul de stat din taxe pentru
jocurile de noroc (pentru autoriza-
rea a 751 de operatori economici,
din care 309 organizatori de jocuri
de noroc ºi 442 operatori economi-
ci licenþiaþi clasa a II-a) a fost de
4.302.265.481 lei, adicã aproxima-
tiv 864.811.747 euro.

Practic, a fost înregistratã o
creºtere a contribuþiilor la bugetul
de stat de aproximativ 5%.

Reporter: Care sunt principale-
le probleme ale domeniului ºi ce
soluþii consideraþi cã existã pentru
remedierea acestora?

Gheorghe Gabriel Gheor-

ghe: O serie de provocãri în dome-
niu au survenit ca urmare a modifi-
cãrilor legislative ºi a creºterii ni-
velului taxelor, în corelare cu intro-
ducerea restricþiilor pentru apara-
tele de tip “pãcãnele” în localitãþile
cu un numãr de locuitori sub
15.000 (efectele Legii 107/2024).

Acestea s-au reflectat în intensi-

ficarea acþiunilor de control deru-
late de direcþia de specialitate din
cadrul Oficiului Naþional pentru
Jocuri de Noroc.

Astfel, în perioada de referinþã,
Direcþia Generalã de Supraveghe-
re ºi Control ONJN a dat curs soli-
citãrilor Direcþiilor Finanþelor Pu-
blice din cadrul A.N.A.F. referitoa-
re la modul în care operatorii eco-
nomici organizatori de jocuri de
noroc ºi-au îndeplinit obligaþiile
legale, declarative ºi de platã, a ta-
xelor specifice de jocuri de noroc
prevãzute de O.U.G. nr. 77/2009
cu modificãrile ºi completãrile ul-
terioare, solicitãrilor din partea
Ministerului Administraþiei ºi
Internelor ºi Oficiului Naþional de
Prevenire ºi Combatare a Spãlãrii
Banilor privind efectuarea de ac-
þiuni comune de control, precum ºi
solicitãrilor celorlalte structuri din
cadrul Oficiului Naþional pentru
Jocuri de Noroc, solicitãri ce au vi-
zat diverse situaþii/împrejurãri le-
gate de organizatorii de jocuri de
noroc ºi/sau, dupã caz, operatorii
economici licenþiaþi clasa a II-a în
domeniul jocurilor de noroc de pe
întreg teritoriul þãrii.

De asemenea, în vederea identi-
ficãrii de mijloace de joc tradiþio-
nale (cu precãdere de tip slot-ma-
chine, dar nu numai), exploatate
fãrã îndeplinirea condiþiilor prevã-
zute de lege, au fost efectuate veri-
ficãri operative ºi inopinate la
agenþi economici, alþii decât orga-
nizatorii de jocuri de noroc, cât ºi la
persoane fizice, îndeosebi în loca-
þii cu profil de alimentaþie publicã,

în urma cãrora au fost dispuse mã-
suri privind confiscarea sau indi-
sponibilizarea, dupã caz, de bunuri
materiale ºi bãneºti.

În cursul anului 2024, au fost ini-
þiate acþiuni de supraveghere ºi
control, ca urmare a celor 2.780 de
solicitãri/adrese/petiþii înregistrate
la nivelul direcþiei, transmise de
cãtre alte structuri de specialitate
din cadrul Oficiului, alte institu-
þii/entitãþi, persoane fizice/juridice
etc.

O provocare importantã a repre-
zentat-o ºi o reprezintã suprave-
gherea mediului online ºi a activi-
tãþilor desfãºurate de cãtre opera-
tori nelicenþiaþi în acest mediu, ac-
tivitãþi care pun în pericol segmen-
tele de cetãþeni vulnerabili ºi care,
evident, nu sunt fiscalizate. ONJN
depune toate eforturile pentru a ve-
rifica ºi sancþiona astfel de opera-
tori ilegali, nelicenþiaþi, care încear-
cã sã genereze venituri ilicite.

Totodatã, la capitolul provocãri,
aº menþiona ºi preocuparea noastrã
constantã, începând cu finalul anu-

lui 2023, de a promova responsabi-
litatea socialã în jocurile de noroc.
În anul 2024 au fost semnate pri-
mele parteneriate instituþionale
pentru prevenirea adicþiei de jocuri
de noroc ºi luarea mãsurilor speci-
fice.

În vederea punerii în aplicare a
prevederilor art. 10 alin. 5^1 din
OUG nr. 77/2009, ONJN a încheiat
protocoale de colaborare cu Aso-
ciaþia Joc Responsabil, cu Info-
Cons - Organizaþie Europeanã pen-
tru Protecþia Consumatorului - ºi
cu Centrul Naþional de Sãnãtate
Mintalã ºi Luptã Antidrog, precum
ºi cu Federaþia Naþionalã a Pãrinþi-
lor - Edupart. Astfel, ca prim pas,
ONJN împreunã cu Centrul Naþio-

nal de Sãnãtate Mintalã ºi Luptã
Antidrog, a organizat un eveni-
ment dedicat asistenþilor sociali -
“Asistenþii sociali în prima linie:
Responsabilitate în Jocul de No-
roc!” -, care a reunit experþi din di-
verse domenii pentru a furniza in-
formaþii esenþiale ºi pentru a discu-
ta cele mai bune practici în aborda-
rea acestei probleme complexe.
Scopul acestui eveniment a fost
educarea ºi formarea asistenþilor
sociali în ceea ce priveºte recu-
noaºterea, prevenirea ºi gestiona-
rea dependenþei de jocuri de noroc,
precum ºi de a încuraja colaborarea
interinstituþionalã pentru a oferi
suport eficient persoanelor afecta-
te ºi familiilor acestora.

Ast fe l de evenimente de
conºtientizare ºi educaþie vor con-
tinua ºi pe parcursul anului 2025.

Reporter: Cum apreciaþi legis-
laþia din sector?

Gheorghe Gabriel Gheor-

ghe: Ca în orice sector de activita-
te, reglementãrile sunt perfectibile
ºi necesitã o serie de clarificãri în

ritm cu evoluþiile sectorului res-
pectiv.

Aº sublinia aici necesitatea unor
clarificãri de armonizare între pre-
vederile referitoare la procedura
auto-excluderii în mediul online ºi
cele referitoare la auto-excluderea
în mediul jocurilor de noroc tradi-
þionale. Astfel, în HG nr 111/2016
se precizeazã condiþiile în care un
operator online de jocuri de noroc
trebuie sã ofere jucãtorilor posibi-
litatea unei “excluderi temporare”,
cu rol de cooling off, de temperare
a impulsului jucãtorului de a juca,
deci de a cheltui bani, fãrã a se spe-
cifica dacã “excluderea tempora-
rã” se referã la întregul mediu onli-
ne, dacã se aplicã de cãtre fiecare
operator online pe platformele pro-
prii. Un alt act normativ - OUG
82/2023 -, ce modificã prevederi
anterioare, face precizãri ce þin de
mecanismul auto-excluderii ºi de-
punerea solicitãrilor de auto-ex-
cludere, a cãror evidenþã trebuie
gest ionatã de cãt re ONJN.
Auto-excluderea este înþeleasã,
practic, ca un mecanism de protec-
þie a cetãþenilor vulnerabili în faþa
adicþiei la jocurile de noroc, im-
punându-se aplicarea unitarã ºi ne-
discriminatorie a acestuia în orice
mediu de joc.

Serviciile de specialitate ale
ONJN pregãtesc, în aceste zile,
propuneri de clarificare a regle-
mentãrilor precizate mai sus.

De asemenea, sunt în analizã ºi
propuneri legislative care sã limi-
teze posibilitãþile jucãtorilor de a
cheltui peste un anumit prag al ve-
niturilor lor.

Experienþele ºi practicile inter-
naþionale actuale aratã cã majorita-
tea statelor europene nu aplicã
astfel de limitãri generalizate, per-
manente ºi obligatorii, corelate di-
rect cu veniturile personale ale ju-
cãtorilor, preferând în schimb
abordãri flexibile, preventive ºi
adaptate situaþiilor punctuale, su-
sþinute prin mecanisme educaþio-
nale, de conºtientizare ºi autoex-
cludere voluntarã. De asemenea,
unele þãri europene, precum Sue-
dia, Germania, Belgia ºi Norvegia,
au implementat limite obligatorii

privind depunerile lunare sau limi-
te zilnice/sãptãmânale specifice,
dar exclusiv pentru jocurile de no-
roc online, tocmai în scopul redu-
cerii riscului dependenþei ºi prote-
jãrii jucãtorilor vulnerabili. Toate
exemplele, mãsurile ºi practicile
relevante de la nivel mondial re-
flectã faptul cã mãsurile de preven-
þie eficiente nu se bazeazã neapãrat
pe restricþii disproporþionate ºi di-
ficil de implementat, ci pe abordãri
orientate spre conºtientizare, edu-
care, auto-monitorizare ºi respon-
sabilizare individualã, completate
de instrumente puternice de inter-
venþie rapidã ºi consiliere. Aceste
practici s-au dovedit a fi mai suste-
nabile pe termen lung ºi mai puþin
dãunãtoare operatorilor de jocuri
de noroc ºi mediului economic în
ansamblu, oferind, totodatã, pro-
tecþie realã jucãtorilor vulnerabili.

Reporter: Ce efecte asupra do-
meniului, dar ºi asupra bugetului
de stat, vor avea proiectele legisla-
tive care se aflã în dezbatere în Par-
lament?

Gheorghe Gabriel Gheor-

ghe: Va depinde foarte mult de for-
ma în care vor fi adoptate, deci aº
reveni asupra subiectului dupã fina-
lizarea discuþiilor pe aceste teme.

Reporter: Cum ar trebui sã arate
fiscalitatea din domeniu?

Gheorghe Gabriel Gheor-

ghe: Consider cã termenul potrivit
pentru taxare, pentru fiscalitate,
trebuie sã fie echilibrat, astfel încât
statul sã îºi asigure o sursã bine
reglementatã de venituri, iar opera-
torii sã nu fie tentaþi sã iasã din piaþã
sau, cu consecinþe ºi mai neplãcute,
sã fie alimentatã piaþã neagrã, nere-
glementatã, piaþa neagrã din care
statul român nu obþine nici un bene-
ficiu, din contrã, generând costuri
sociale din ce în ce mai ridicate.

Reporter: Ce acþiuni întreprind
organizatorii de profil pentru a
veni în întâmpinarea unui joc re-
sponsabil ºi a educaþiei în dome-
niu?

Gheorghe Gabriel Gheor-

ghe: Toþi operatorii licenþiaþi se su-
pun legilor în vigoare ºi participã la
implementarea mecanismelor de
protecþie a jucãtorilor sau seg-

mentelor de populaþie vulnerabile.
Existã inclusiv o Asociaþie Joc Res-
ponsabil finanþatã de operatorii de
jocuri de noroc, care, în limita bu-
getului sau, oferã programe de con-
siliere ºi un sistem de suport de tip
tel-verde pentru jucãtorii ce consi-
derã cã au probleme ºi prezintã
semne de adicþie.

Reporter: Care este evoluþia
pieþei negre a domeniului ºi cum
vedeþi eradicarea ei?

Gheorghe Gabriel Gheor-

ghe: Consider cã una dintre atribu-
þiile principale ale ONJN este toc-
mai combaterea pieþei negre ºi a
oricãror tendinþe ce ar putea ali-
menta o astfel de piaþã. Suntem
atenþi la semnalele din piaþa regle-
mentatã, colaborãm cu alte institu-
þii de control ºi aplicare a legii ºi
analizãm atenþi sesizãrile ce ne
parvin din teritoriu.

În contextul acesta, inspectorii
cu atribuþii de control din cadrul
Direcþiei Generale de Supraveghe-
re ºi Control au încheiat, în cursul
anului 2024, un numãr total de
14.100 documente de control, din-
tre care 9.813 la operatori econo-
mici licenþiati ºi autorizaþi în do-
meniul jocurilor de noroc ºi al acti-
vitãþilor conexe acestuia.

În urma controalelor efectuate, a
fost constatat un numãr total de
477 de contravenþii, fiind aplicate
în acest sens sancþiuni contraven-
þ ionale în valoare totalã de
8.772.000 lei.

De asemenea, în urma acþiunilor
de control s-a dispus aplicarea mã-
surii complementare a confiscãrii
unui numãr total de 34 de mijloace
de joc de tip slot machine.

Totodatã, în urma controalelor
efectuate, au fost întocmite 28 de
plângeri penale, ocazie în care s-a
stabilit un prejudiciu total estimat
în valoare de 51.966.227 lei, fiind
indisponibilizate în vederea confis-
cãrii ºi 101 bunuri, reprezentând
aparate de joc de tip slot-machine,
opt mese de poker, 1329 de jetoane
ºi 36 de pachete de cãrþi de joc,
constituind mijloace de probã la
dispoziþia organelor de cercetare
penalã.

Reporter: Mulþumesc! n
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A
nul trecut a fost marcat de efectele OUG

nr. 82/2023, cu prevederi noi referitoare la protecþia

jucãtorilor vulnerabili, precum ºi de efectele creºterii

nivelului taxelor ce trebuie achitate de cãtre ambele

clase de operatori de jocuri de noroc pentru autorizare ºi

licenþiere, ne-a spus Gheorghe Gabriel Gheorghe,

preºedintele Oficiului Naþional pentru Jocuri de Noroc

(ONJN). Acesta ne-a oferit informaþii detaliate legate de

piaþa de profil, în cadrul unui interviu.

"În urma controalelor efectuate, au fost
întocmite 28 de plângeri penale,

ocazie în care s-a stabilit un prejudiciu total
estimat în valoare de

51.966.227 lei".



ASOCIATII

„Industria de gambling
plãteºte anual 40 milioane euro

pentru promovarea jocului
responsabil, dar statul nu
foloseºte aceste fonduri”

(Interviu cu Alexandru Domºa, directorul general al Federaþiei Organizatorilor de Jocuri de Noroc din România)

Reporter: Care sunt principalele
probleme ale domeniului ºi ce soluþii
consideraþi cã existã pentru remedie-
rea acestora?

Alexandru Domºa: Industria de
jocuri de noroc din România se con-
fruntã cu mai multe provocãri majore,
care afecteazã atât operatorii econo-
mici din domeniu, cât ºi jucãtorii ºi
statul român. Aº grupa aceste proble-
me în trei mari categorii: (i) lipsa pre-
dictibilitãþii legislative ºi a coerenþei
cadrului legislativ, (ii) implicarea in-
suficientã a autoritãþii de resort ºi (iii)
percepþia publicã negativã asupra ace-
stui domeniu. În ceea ce priveºte lipsa
predictibilitãþii legislative ºi a coeren-
þei cadrului legislativ aplicabil indu-
striei, se impune sã menþionãm cã ace-
sta este caracterizat de modificãri frec-
vente ºi de o tendinþã de supraregle-
mentare, fãrã analize de impact core-
spunzãtoare sau studii. Aceastã incoe-
renþã legislativã afecteazã stabilitatea
pieþei ºi genereazã insecuritate atât
pentru operatori, cât ºi pentru jucãtori.
Urmeazã implicarea insuficientã a au-
toritãþii de resort (n.r: Oficiul Naþional
pentru Jocuri de Noroc), atât în supra-
vegherea pieþei ºi în control, cât ºi în
ceea ce priveºte protecþia intereselor
jucãtorilor, dar ºi în funcþionarea pie-
þei. Deºi industria jocurilor de noroc
este una dintre cele mai reglementate
pieþe, autoritatea de supraveghere nu
reuºeºte întotdeauna sã asigure un
echilibru între control, protecþia jucã-
torilor ºi sustenabilitatea sectorului. În
plus, reacþia lentã a autoritãþilor în faþa
noilor provocãri, mai ales în sectorul
online, a permis apariþia lacunelor în
ceea ce priveºte prevenirea ºi comba-
terea efectelor consumului excesiv de
jocuri de noroc ºi, totodatã, prolifera-
rea pieþei negre. Iar cea mai acutã pro-
blemã, în opinia mea, este percepþia
publicã negativã asupra acestui dome-
niu. Spre deosebire de alte industrii,
sectorul jocurilor de noroc este
adesea perceput preponderent
printr-un filtru emoþional,
fiind asociat mai degrabã
cu viciul decât cu di-
vertismentul. Ace-
astã percepþie
este ampli-
ficatã de

lipsa informãrii, a educaþiei financia-
re, de abordãrile populiste, dar ºi de vi-
zibilitatea crescutã a sectorului. Aici
recunoaºtem cã industria a fãcut anu-
mite greºeli, pe care lucrãm sã le reme-
diem ºi veþi vedea asta cât de curând.
În alte state occidentale, jocurile de
noroc sunt privite ca o formã legitimã
de entertainment, în care fiecare parti-
cipant trebuie sã fie responsabil ºi sã
îºi asume propriile alegeri. ªi pentru
cã m-aþi întrebat de soluþii, am sã le
abordez pe rând.

O soluþie pentru stabilitatea pieþei
jocurilor de noroc este crearea unui ca-
dru legislativ echilibrat, fundamentat
pe studii ºi analize riguroase. Regle-
mentãrile trebuie sã fie coerente ºi efi-
ciente, astfel încât sã ofere operatori-
lor un mediu predictibil ºi sustenabil.
În acest sens, este nevoie de un meca-
nism de consultare permanentã între
autoritãþi, industrie ºi experþi, pentru a
evita modificãrile haotice ºi pentru a
preveni mãsuri excesive care pot afec-
ta negativ atât jucãtorii, cât ºi operato-
rii. O reglementare disproporþionatã
riscã sã genereze efecte contrare. În
loc sã protejeze jucãtorii, restricþiile
excesive îi împing cãtre operatorii ile-
gali, care nu respectã regulile ºi care
pot oferi condiþii aparent mai atracti-
ve, fãrã mãsuri de protecþie, fãrã con-
tribuþii la bugetul de stat ºi fãrã respon-
sabilitate socialã. Acesta este un cerc
periculos: jucãtorii sunt expuºi unor ri-
scuri majore, statul pierde venituri
însemnate, iar industria reglementatã
este afectatã pe nedrept. Fac o preciza-
re importantã: FEDBET nu pledeazã
pentru o piaþã nereglementatã, ci pen-
tru o reglementare echilibratã, funda-
mentatã pe studii de impact ºi mãsuri
bine gândite. Este esenþial
sã gãsim un echilibru
între control, protecþie
ºi sustenabilitatea

economicã, astfel încât sã evitãm efec-
tele nedorite ale unei politici bazate
mai degrabã pe percepþie ºi emoþie
decât pe realitãþi economice ºi sociale.
Jocurile de noroc sunt un business per-
fect legal, un contributor la bugetul de
stat ca oricare alt sector de activitate ºi
trebuie sã vorbim ºi despre aceastã
componentã atunci când ne referim la
jocuri, nu doar despre adicþie. Cât
despre adicþie, apreciez cã acesta este
un subiect extrem de delicat, un
subiect care nu ar trebui abordat nici
din perspectivã politicã ºi nici din
perspectivã economicã, ci strict din
perspectivã tehnicã, de cãtre
specialiºti.

„Trebuie îmbunãtãþitã
viteza de reacþie a
autoritãþii de control”

De asemenea, este necesarã o con-
solidare a capacitãþii instituþionale a
autoritãþii de resort, astfel încât acea-
sta sã poatã asigura controlul ºi supra-
vegherea eficiente. Trebuie îmbunãtã-
þitã viteza de reacþie a autoritãþii pentru
cã, dacã pãstreazã acelaºi ritm lent de
pânã acum, chiar daca este binevoitoa-
re, într-un final mãsurile luate vor fi
desuete. În plus, combaterea pieþei ile-
gale trebuie sã fie o prioritate, având în
vedere impactul negativ asupra consu-
matorilor, precum ºi pierderile semni-
ficative înregistrate de bugetul de stat,
iar, în paralel, autoritãþile trebuie sã
accelereze implementarea unor politi-
ci de prevenþie a problemelor asociate
jocurilor de noroc, concentrându-se pe
mãsuri echilibrate de sãnãtate publicã
ºi nu doar pe restricþii, care pot avea
efecte contrare celor dorite. Este nece-

sarã ºi sprijinirea operatorilor
în faþa inflaþiei de

propuneri legi-
s l a t i v e

populiste

ºi nesistematizate, pentru cã scopul
final nu ar trebui sã fie distrugerea unei
industrii legale, ci dezvoltarea suste-
nabilã ºi echilibratã a acesteia.

În fine, ultima soluþie, dar nu cea
din urmã este schimbarea percepþiei
publice, un demers de întreprins atât
de cãtre noi, ca industrie, cât ºi de cãtre
autoritãþi. Jocurile de noroc sunt, în
esenþã, o formã de divertisment, nu un
mijloc de îmbogãþire, iar acest mesaj
trebuie transmis clar prin campanii de
informare ºi educaþie.

Industria trebuie sã fie mai transpa-
rentã în ceea ce priveºte conformitatea
ºi iniþiativele de responsabilitate so-
cialã. În aceastã privinþã, nu putem
nega faptul cã industria ar fi putut fi
mai activã în a explica publicului im-
pactul sãu real asupra economiei ºi so-
cietãþii. Este important ca atât consu-
matorii, cât ºi societatea, în general, sã
înþeleagã cã jocurile de noroc nu repre-
zintã un mijloc de îmbogãþire, ci o for-
mã de divertisment. Ne dorim ca acea-
stã percepþie sã fie clarã ºi corectã,
astfel încât activitatea sã fie apreciatã
pentru ceea ce este cu adevãrat. În pe-
rioada urmãtoare, ne vom concentra
eforturile în aceastã direcþie, pentru a
sublinia caracterul recreaþional al indu-
striei. Dacã jucãtorii vor înþelege ºi vor
aborda jocurile de noroc ca pe o expe-
rienþã de divertisment, atunci acest lu-
cru va fi benefic atât pentru operatori,
cât ºi pentru public. Industria nu îºi
doreºte jucãtori problematici, ci un me-
diu echilibrat ºi responsabil, în care fie-
care participant sã fie bine informat ºi
protejat.

Totodatã, este importantã o colabo-
rare strânsã cu autoritãþile ºi specia-
liºtii pentru identificarea celor mai efi-
ciente soluþii de prevenþie a jocului pa-
tologic, evitând mãsuri extreme care
pot genera efecte adverse, cum ar fi
migrarea jucãtorilor cãtre piaþa
neagrã.

Reporter: Ne puteþi oferi câteva
exemple punctuale de lipsuri ale do-
meniului?

Alexandru Domºa: Printre cele
mai urgente probleme se numãrã di-
sfuncþionalitãþile mecanismului de au-
toexcludere, extinderea pieþei negre în

urma adoptãrii unor mãsuri restrictive
ºi lipsa unui sistem eficient de comba-
tere a operatorilor nelicenþiaþi de jocu-
ri de noroc.

Deºi autoexcluderea este un ele-
ment esenþial într-un ecosistem de jo-
curi de noroc responsabile, în Rom-
ânia acest mecanism rãmâne nefun-
cþional din cauza lipsei de proceduri ºi
a lipsei unui sistem informatic centra-
lizat. Înainte sã explic acest lucru, aº
dori sã menþionez cã autoexcluderea
ar trebui sã facã parte dintr-o strategie
amplã de joc responsabil, bazatã pe
trei piloni fundamentali: prevenþie
(care sã se realizeze prin programe
educaþionale ºi campanii de conºtien-
tizare), responsabilitate (prin legislaþie
clarã ºi mecanisme eficiente de con-
trol din partea Oficiului Naþional pen-
tru Jocuri de Noroc) ºi tratare (prin li-
nii de suport disponibile 24/7, consi-
liere psihologicã ºi centre specializa-
te). În lipsa unei implementãri corecte,
existã riscul ca persoanele care doresc
sã se autoexcludã sã rãmânã doar cu o
cerere ºi sã migreze cãtre piaþa neagrã,
unde nu existã mãsuri de protecþie.
Mai mult, fãrã un sistem solid de mo-
nitorizare ºi sprijin adecvat, acest me-
canism îºi pierde complet eficienþa.
Este necesarã implementarea urgentã
a unei proceduri clare ºi funcþionale,
precum ºi dezvoltarea unui sistem
informatic centralizat care sã permitã
operatorilor sã aplice corect mãsura
autoexcluderii.

„Avem indicii cã, în
multe dintre localitãþile
cu mai puþin de
15.000 de locuitori,
jocurile de noroc tip
slot-machines continuã
sã funcþioneze, fãrã ca
autoritatea sã controleze
fenomenul”

Un alt aspect problematic este re-
prezentat de efectele „Legii Simonis”,
Legea 107/2024, care interzice fun-
cþionarea aparatelor de tip slot-machi-
ne în localitãþile cu mai puþin de

15.000 de locuitori. Deºi intenþia ini-
þialã a legiuitorului a fost de a limita
accesul la jocurile de noroc în comuni-
tãþile mai mici, în realitate, aceastã
mãsurã nu a condus în totalitate la eli-
minarea jocurilor de noroc în aceste
zone, ci doar la pierderea trasabilitãþii
aparatelor tip slot-machines ºi la dez-
voltarea pieþei negre. Avem numeroa-
se indicii cã, în multe dintre aceste lo-
calitãþi, jocurile continuã sã funcþione-
ze prin diverse soluþii alternative, fãrã
ca autoritãþile sã controleze fenome-
nul. Este o situaþie care aratã încã o
datã ceea ce spuneam mai devreme -
importanþa unei reglementãri care sã
nu aibã doar un scop populist, ci sã fie
fundamentatã pe studii de impact ºi
mãsuri reale de prevenþie.

În locul unor interdicþii drastice,
care duc doar la migrarea activitãþii în
afara cadrului legal, ar trebui gândite
strategii care sã asigure o monitorizare
eficientã ºi sã combatã cu adevãrat
problemele sociale asociate jocurilor
de noroc.

De asemenea, una dintre cele mai
mari provocãri ale industriei la acest
moment este combaterea pieþei ilega-
le, în special în mediul online. Spre
exemplu, în prezent, durata necesarã
pentru închiderea unui site ilegal este
mult prea mare comparativ cu viteza
cu care aceste platforme pot fi replica-
te. Clonarea unui site de jocuri de no-
roc dureazã aproximativ o orã, în timp
ce procesul legal de blocare a unui
astfel de site implicã o decizie a Comi-
tetului de Supraveghere al Oficiului
Naþional pentru Jocuri de Noroc, care,
din cauza formalitãþilor, poate sã
adopte o decizie într-un termen ce po-
ate sã ajungã pânã la 30 de zile. Acea-
stã întârziere oferã un avantaj clar ope-
ratorilor ilegali, care continuã sã fun-
cþioneze nestingheriþi, punând în peri-
col jucãtorii ºi generând pierderi im-
portante pentru bugetul de stat. Reite-
rez ideea ca legislaþia, controlul, su-
pravegherea pieþei sã fie adaptate la
realitãþile digitale, iar autoritãþile sã
aibã mecanisme rapide ºi eficiente
pentru a închide imediat platformele
ilegale.

P
atruzeci de milioane de euro sunt colectaþi
anual, începând de anul trecut, de cãtre
statul român, din „contribuþia pentru pro-
movarea principiilor privind jocurile re-

sponsabile social” impusã organizatorilor de jocuri
de noroc din România, pentru a se gândi ºi imple-
menta programe pentru prevenirea ºi combaterea
adicþiei de gambling. Din aceastã sumã, 30%
(aproximativ 12 milioane de euro anual) ajunge la
Oficiul Naþional pentru Jocuri de Noroc, iar 70% se
îndreaptã cãtre bugetul de stat, cu acest scop. Cu
toate acestea, la mai bine de un an de când a fost
majoratã contribuþia operatorilor din domeniu pen-
tru „joc responsabil”, fondurile rãmân nefolosite, în
timp ce consumatorii de gambling care au nevoie
nu beneficiazã de sprijin, iar decidenþii propun sau
adoptã mãsuri legislative care se dovedesc a fi ori
ineficiente, ori inaplicabile, ori populiste. În plus,
cum anul trecut nu s-a cheltuit nimic, sumele se re-
porteazã: în 2025, în conturile ONJN se vor regãsi
aproximativ 28 de milioane de euro, iar în bugetul
statului - circa 56 de milioane -, fonduri care, legal,
trebuie folosite pentru aceeaºi destinaþie.
Avocatul Alexandru Domºa, directorul general al
Federaþiei Organizatorilor de Jocuri de Noroc din
România (FEDBET) ne explicã de ce anume depin-

de stabilitatea pieþei jocurilor de noroc ºi modul în
care reglementãrile disproporþionate sau interdic-
þiile ajung sã împingã jucãtorii spre piaþa ilegalã,
afectând bugetul statului ºi industria corectã.
„Autoritãþile trebuie sã gãseascã un echilibru
între obiectivul de a proteja jucãtorii ºi menþinerea
atractivitãþii pieþei reglementate, în detrimentul
celei nelicenþiate. Mãsurile disproporþionate pot
conduce la înlãturarea operatorilor corecþi ºi, im-
plicit, la orientarea jucãtorilor cãtre alternative ile-
gale”. Domºa considerã cã este nevoie de o îmbu-
nãtãþire a vitezei de reacþie a autoritãþii de resort
ºi cã soluþiile corecte privind cadrul normativ apli-
cabil acestui sector trebuie sã fie bazate pe decizii
raþionale, fundamentate pe studii ºi nu pe percep-
þii ºi emoþii. Directorul FEDBET ne-a precizat: „Jo-
curile de noroc reprezintã un business perfect le-
gal, un contributor însemnat la bugetul de stat, ca
oricare alt sector de activitate ºi, prin urmare, tre-
buie sã vorbim ºi despre aceastã componentã
atunci când ne referim la ele, nu doar despre adic-
þie. Cât despre adicþie, apreciez cã acesta este un
subiect extrem de delicat, care nu ar trebui abor-
dat nici din perspectivã politicã ºi nici din perspec-
tivã economicã, ci strict din perspectivã tehnicã,
de cãtre specialiºti”.
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Reporter: Ce efecte asupra dome-
niului, dar ºi asupra bugetului de stat,
vor avea proiectele legislative care se
aflã în dezbatere în Parlament, dacã
acestea vor fi aprobate?

Alexandru Domºa: De aproape
doi ani asistãm la o inflaþie de propu-
neri legislative menite sã restricþione-
ze sau sã interzicã activitatea de jocuri
de noroc în România. Am ajuns la ºai-
sprezece proiecte aflate în dezbatere în
Parlament, iniþiate doar în ultimii doi
ani, fãrã nicio consultare publicã realã,
fãrã cunoaºterea specificului acestui
domeniu ºi fãrã date sau analize pri-
vind piaþa de jocuri de noroc, efectele
ei, consumul acestei forme de diverti-
sment în þara noastrã. Cele mai recente
astfel de proiecte au apãrut la începu-
tul acestui an ºi conþin mãsuri care,
deºi par menite sã reglementeze mai
strict industria jocurilor de noroc, în
realitate nu vor reduce presupusa de-
pendenþã-fenomen, ci vor produce
efecte negative semnificative atât asu-
pra industriei, cât ºi asupra economiei
în ansamblu. O parte dintre propuneri-
le legislative sunt, pur ºi simplu, ina-
plicabile în realitate, fiind mai degrabã
utopice ºi de naturã sã creeze haos în
piaþã ºi în economie.

Un exemplu elocvent în acest sens
este proiectul B57/2025, înregistrat la
Senat, care propune limitarea sumelor
pe care o persoanã le poate cheltui la
jocuri de noroc. Este o mãsurã pe care
FEDBET o considerã neconstituþiona-
lã, nelegalã, inaplicabilã ºi foarte peri-
culoasã. De ce? Pentru cã restrânge
drepturi fundamentale (dreptul la viaþa
intimã privatã ºi dreptul de proprieta-
te), creeazã un precedent riscant pen-
tru controlul statului asupra cheltuieli-
lor cetãþenilor ºi impune supraveghere
excesivã. Imaginaþi-vã cã statul poate
decide cât din venitul unui cetãþean
poate fi alocat pentru un anumit tip de
cheltuialã ºi unde poate fi cheltuit.
Într-o zi, ar putea extinde acest princi-
piu ºi în alte domenii, cum ar fi asupra
altor produse de consum sau asupra
oricãror alte activitãþi recreative. Se
introduce, practic, ideea unei suprave-
gheri excesive a cheltuielilor indivi-
duale, transformând operatorii econo-
mici din domeniul jocurilor de noroc
ºi instituþiile financiar-bancare în in-
strumente de control al veniturilor po-
pulaþiei. Mai mult, se încalcã Regula-
mentul General pentru Protecþia Date-
lor cu Caracter Personal, prin colecta-
rea de date financiare sensibile, fãrã un
scop necesar, se genereazã
discriminare între formele de
divertisment ºi sunt complet ignorate
realitãþile economice ºi tehnice ale
statului român, fiind imposibil de
implementat eficient.

„Industria susþine
reglementarea eficientã
ºi consumul jocurilor cu
moderaþie, dar prin
educaþie ºi prevenþie, nu
prin mãsuri ce restrâng
drepturi ºi libertãþi
fundamentale”

Un alt asemenea exemplu este re-
prezentat de propunerea legislativã
pentru completarea art. 15 alin. (2) din
Ordonanþa de Urgenþã a Guvernului
nr. 77/2009 privind organizarea ºi ex-
ploatarea jocurilor de noroc, înregi-
stratã la Senat cu nr. L63/2025, care
prevede impunerea interdicþiei ca spa-
þiile în care se desfãºoarã activitãþi de
jocuri de noroc sã fie situate la parterul
clãdirilor rezidenþiale sau al celor cu
destinaþie mixtã. Aceastã propunere
este, deopotrivã, neconstituþionalã,
deoarece nu respectã cerinþele de cla-

ritate ºi previzibilitate ale normei juri-
dice, stabilite pe cale jurisprudenþialã
de Curtea Constituþionalã, prin dez-
voltarea principiilor statului de drept ºi
legalitãþii. Aceasta nu este susþinutã de
un studiu de impact care sã justifice
necesitatea mãsurii ºi nu prevede nor-
me tranzitorii adecvate, afectând grav
operatorii economici. De asemenea,
propunerea a generat un paralelism le-
gislativ ºi restrânge drepturi funda-
mentale precum libertatea economicã
ºi dreptul de proprietate, fãrã a îndepli-
ni criteriile impuse de Constituþie pen-
tru astfel de limitãri. Consiliul Econo-
mic ºi Social a emis deja un aviz nefa-
vorabil, subliniind cã mãsura nu este
de naturã a conferi cetãþenilor o pro-
tecþie suplimentarã ori de a reduce
efectele negative ale jocurilor de
noroc, ci doar afecteazã industria ºi
locurile de muncã. În plus, mãsura
riscã sã favorizeze migrarea
jucãtorilor cãtre platforme online, dar
ºi cãtre pieþe nereglementate.

Noi, industria, nu ne poziþionãm ni-
cidecum împotriva impunerii unor li-
mitãri, însã trebuie sã subliniem faptul
cã impunerea acestora peste noapte,
fãrã o perioadã tranzitorie adecvatã,
precum ºi fãrã a fi fundamentate pe
baza unor studii de impact, acestea nu
ar avea cum sã îºi îndeplineascã sco-
pul declarat, de a asigura protecþia ju-
cãtorilor vulnerabili, ci ar avea ca unic
rezultat distrugerea acestui sector eco-
nomic. În mãsura în care, într-adevãr,
scopul declarat al acestor propuneri le-
gislative coincide cu scopul urmãrit de
iniþiatorii lor, atragem atenþia asupra
faptului cã, în primul rând, evaluarea
temeinicã a potenþialului impact al
mãsurilor propuse este necesarã pen-
tru a asigura protecþia jucãtorilor vul-
nerabili, iar, în al doilea rând, la fel ca
pentru orice alt business, predictibili-
tatea este esenþialã pentru organizato-
rii de jocuri de noroc ºi, în acest sens,
este necesarã asigurarea unei perioade
tranzitorii adecvate. Organizatorii de
jocuri de noroc, ca toþi ceilalþi operato-
ri economici, îºi doresc predictibilita-
te, un tratament corect, onest,
fair-play, echitabil. Susþinem schim-
bãrile, suntem deschiºi dialogului cu
autoritãþile pentru a contribui la o re-
glementare corectã, dar avem nevoie
de predictibilitate ºi echitate. Orice
modificare legislativã cu impact major
ar trebui sã fie fundamentatã pe studii,
date, analize de impact, consultãri pu-
blice ºi exemple de bune practici din
alte state europene. Industria jocurilor
de noroc susþine ºi promoveazã jocul
responsabil, echilibrul ºi consumul
moderat, însã prin educaþie ºi
prevenþie, nu prin mãsuri care restrâng
drepturi ºi libertãþi fundamentale.

Reporter: În ce mãsurã actualul ca-

dru fiscal pentru jocurile de noroc con-
tribuie la sustenabilitatea economicã a
sectorului ºi care sunt principalele
puncte ce ar trebui îmbunãtãþite?

Alexandru Domºa: România se
numãrã printre statele europene cu cel
mai mare nivel de încasãri de taxe din
jocurile de noroc raportat la dimensiu-
nea pieþei. Doar din taxele speciale im-
puse acestui domeniu statul îºi propu-
ne, prin Legea bugetului de stat, sã
încaseze peste un miliard de euro, fãrã
sã luãm în calcul ºi impozitele prevã-
zute în Codul Fiscal (impozitele pe
profit, impozitele pe câºtigurile jucã-
torilor etc.). În România, statul taxea-
zã atât jucãtorii, cât ºi operatorii. Este
un sistem rar întâlnit în Europa, unde
majoritatea statelor preferã sã punã
povara fiscalã pe companii, nu pe ju-
cãtori. Însã partea cea mai consistentã
din jocurile de noroc vine de la opera-
torii din domeniu, care plãtesc taxe de
licenþiere, taxe de autorizare, taxe pe
venit, taxe de viciu, contribuþii pentru
promovarea jocului responsabil, taxe
de promovare, contribuþii la Fondul
Cultural Naþional, la Comitetul Olim-
pic ºi Sportiv Român ºi Comitetul Na-
þional Paralimpic, precum ºi garanþii
de neplatã. Acestea se ridicã de la sute
de mii la milioane de euro pe an, fiind
aplicate atât pe fiecare aparat de joc,
cât ºi pe cifra de afaceri, pe lângã im-
pozitul pe venituri. Toate acestea, pe
lângã celelalte taxe ºi impozite pe care
le suportã orice operator economic
obiºnuit.

În 2023, s-a schimbat legislaþia fi-
scalã referitoare la jocurile de noroc.
Au fost introduse noi taxe ºi a crescut
nivelul unora dintre cele aplicabile an-
terior. Asta dupã ce ºi în 2022 au fost
introduse noi creºteri de taxe prin Co-
dul Fiscal, inclusiv creºteri pentru ju-
cãtori. Ministerul de Finanþe a estimat
atunci cã va încasa cu minimum 50 de
milioane de euro mai mult din taxarea
directã a afacerilor. Nu au existat cal-
cule în avans. Autoritãþile au progno-
zat cât ar putea sã încaseze în plus, dar
fãrã sã aibã un studiu de impact ºi fãrã
sã afle dacã acestea sunt sustenabile,
dacã vor mai fi operatorii în mãsurã
sã-ºi plãteascã dãrile sau vor închide
afacerea.

Spre deosebire de operatorii licen-
þiaþi, cei nelicenþiaþi nu sunt supuºi
aceloraºi rigori ºi obligaþii fiscale,
ceea ce le permite sã ofere condiþii mai
atractive pentru jucãtori. Aceastã di-
screpanþã încurajeazã migrarea jucã-
torilor cãtre piaþa neagrã, unde aceºtia
nu beneficiazã de niciun fel de protec-
þie. În acelaºi timp, statul pierde veni-
turile generate de operatorii autorizaþi
ºi, pentru a compensa, majoreazã taxe-
le pentru cei care respectã legea. Acest
mecanism creeazã un cerc vicios, ac-

centuând dezechilibrul dintre piaþa
reglementatã ºi cea ilegalã ºi
amplificând problema evaziunii.

De-a lungul timpului, nu ne-am po-
ziþionat în mod public nici împotriva
impunerii taxelor suplimentare, ori
creºterii lor, care, dupã cum vedeþi,
s-au intensificat anual, însã ne dorim
predictibilitate.

„Pentru a combate
piaþa neagrã, este
necesarã o înþelegere
aprofundatã a
dimensiunii acestui
fenomen ºi a
comportamentului
consumatorilor”

Reporter: Cã tot aþi adus în discuþie
piaþa neagrã, care este evoluþia ºi cum
vedeþi eradicarea acesteia?

Alexandru Domºa: Deºi intenþiile
statului sunt de a reglementa corect
piaþa, restricþiile excesive creeazã un
efect de bumerang periculos. Pe de o
parte, operatorii licenþiaþi, care se con-
fruntã cu dificultãþi majore în operarea
business-ului, iar, pe de altã parte, se
elibereazã drumul cãtre piaþa neagrã,
jucãtorii migreazã într-acolo, unde nu
existã protecþie, iar statul pierde veni-
turi importante. Este un dezechilibru
care nu face decât sã agraveze proble-
ma, nu sã o rezolve.

Când statul nu poate controla efi-
cient fenomenul, ori legiuitorul este
condus mai mult de emoþie decât de
analize obiective, de cele mai multe
ori rãspunde prin impunerea ºi mai
multor restricþii, iar acest ciclu duce la
haos, la mãsuri reactive, care agravea-
zã problema. Este nevoie de o regle-
mentare echilibratã, nu de interdicþii
care creeazã efecte opuse celor dorite.

În þãrile unde jocurile de noroc au
fost interzise, piaþa neagrã a crescut
exponenþial. Ne uitãm pe alte pieþe ºi
vedem cã, potrivit celui mai recent stu-
diu pe aceastã temã, în Norvegia, in-
terzicerea operatorilor privaþi a dus la
o creºtere a pieþei ilegale cu peste
66%. În Italia, mãsurile restrictive
dure au condus la o explozie a oferte-
lor ilegale, greu de controlat de cãtre
autoritãþi.

Ce înseamnã acest lucru? Interzice-
rea nu scade consumul jocurilor de no-
roc, ci genereazã o creºtere a pieþei ne-
gre, acolo unde jucãtorii sunt expuºi
pericolelor. Reglementarea eficientã
este cea mai bunã soluþie. O industrie
bine reglementatã înseamnã controa-
le, supraveghere ºi siguranþã, nu
abuzuri ºi riscuri.

Pentru a combate eficient piaþa nea-

grã, este necesarã o înþelegere apro-
fundatã atât a dimensiunii acestui fe-
nomen, cât ºi a comportamentului
consumatorilor. Doar în acest fel, au-
toritãþile pot interveni mai precis în ve-
derea combaterii operatorilor nelicen-
þiaþi. Deºi în Europa se vorbeºte destul
de mult despre blocarea website-urilor
sau despre amenzi, în practicã, opera-
torii fãrã licenþã reuºesc sã ocoleascã
aceste bariere, lansând site-uri „oglin-
dã” în cel mult câteva ore, îngreunând
urmãrirea lor de cãtre autoritãþi. Sunt
mulþi specialiºti care spun cã blocarea
IP-urilor sau URL-urilor s-a dovedit a
fi, de asemenea, deosebit de ineficien-
tã. Este un punct de vedere larg
împãrtãºit în Europa, unde piaþa
neagrã a crescut în paralel cu limitãrile
impuse pieþei legale.

În acest context, autoritãþile trebuie
sã gãseascã un echilibru între obiecti-
vul de a proteja jucãtorii ºi menþinerea
atractivitãþii pieþei reglementate, în
detrimentul celei nelicenþiate. Mãsuri-
le disproporþionate pot conduce la
înlãturarea operatorilor corecþi ºi, im-
plicit, la orientarea jucãtorilor cãtre al-
ternative ilegale. Dacã protecþia jucã-
torilor este importantã - ºi cred cu tãrie
cã este -, atunci combaterea pieþei ne-
gre trebuie sã fie o prioritate. Dacã
protejarea consumatorilor este o prio-
ritate - ºi cred cu tãrie cã ar trebui sã fie
- atunci creºterea ratei de utilizare a
platformelor de joc legale, în
detrimentul celor ilegale, trebuie sã
devinã un obiectiv principal al
politicilor publice în acest domeniu.

De asemenea, ºi operatorii licenþiaþi
trebuie sã îºi îndeplineascã obligaþiile
de a promova jocul responsabil. Dacã
aceºtia ignorã semnalele de adicþie,
ignorã problemele jucãtorilor sau
atrag minori, autoritãþile vor avea un
motiv legitim sã înãspreascã legislaþia,
ceea ce ar putea duce la acel cerc vi-
cios de care vorbeam: suprareglemen-
tare - migrarea cãtre piaþa neagrã - ºi
mai multã legislaþie.

Este important sã nu oferim autori-
tãþilor pretexte pentru a promova re-
glementarea excesivã. Acolo unde
operatorii îºi fac treaba corect - verifi-
cã identitatea jucãtorilor, pun în apli-
care limite ºi colaboreazã cu autoritã-
þile - nu ar trebui penalizaþi prin propu-
neri legislative care afecteazã o piaþã
întreagã ºi economia.

„Industria ºi-a îndeplinit
integral obligaþiile în
ceea ce priveºte
contribuþiile pentru
promovarea jocului
responsabil, în timp ce
statul nu a fãcut nimic;
Sunt fonduri suficiente,
inclusiv pentru tratarea
altor adicþii, dar nu se
folosesc”

Reporter: Ce acþiuni întreprind or-
ganizatorii de profil pentru a veni în
întâmpinarea unui joc responsabil ºi a
educaþiei în domeniu?

Alexandru Domºa: Cea mai clarã
dovadã este existenþa Asociaþiei Joc
Responsabil. Este entitatea reprezen-
tativã pentru mãsurile de promovare a
jocului responsabil de cãtre industria
din România ºi dovada maturitãþii ºi
angajamentului acestei industrii de a
susþine ºi promova practicarea jocuri-
lor de noroc cu moderaþie. În plus,
anual, industria de jocuri de noroc din
România contribuie la fondul pentru
promovarea unui joc responsabil cu
aproximativ 20 de milioane de euro.
Fond în care, împreunã cu contribuþii-
le pe anul trecut, s-au adunat, din cal-
culele noastre, aproximativ 40 de mi-
lioane de euro. Din sumele pe care
operatorii le achitã anual, 70% se vire-
azã la bugetul de stat ºi 30% la Oficiul
Naþional pentru Jocuri de Noroc, am-
bele entitãþi având obligaþia de a chel-
tui aceste sume de bani pentru progra-
me de educaþie, prevenþie ºi tratare a
adicþiei. Legiuitorul a reglementat fãrã
echivoc la nivel legislativ mecanismul
prin care sã se realizeze aceastã contri-
buþie. Astfel, a setat foarte clar sarcini-
le între stat ºi piaþã - mai exact, pe de o
parte a stabilit în sarcina pieþei de jocu-
ri de noroc obligaþia de a suporta co-
sturile desfãºurãrii unor astfel de pro-
grame, prin contribuirea cu sume con-
siderabile la bugetul de stat, iar, pe de
altã parte, pentru stat, prin Oficiul Na-
þional pentru Jocuri de Noroc, a stabilit
sarcina derulãrii acestor programe din
sumele colectate. Din acest binom, in-
dustria ºi-a îndeplinit obligaþia în inte-
gralitate, iar statul nici mãcar nu a de-
marat procedurile incipiente vreunui
proiect, deºi fonduri sunt suficiente in-
clusiv pentru tratarea altor adicþii.
Acest lucru e greu de înþeles, având în
vedere cã, pe lângã aceste sume, mai
existã ºi alte taxe, pentru prevenirea ºi
tratarea adicþiilor, în general, care ar
putea sã fie utilizate ºi pentru preveni-
rea ºi tratarea adicþiei de jocuri de
noroc.

Reporter: Care sunt perspectivele
sectorului?

Alexandru Domºa: Înþelegem lo-
gica electoralã, contextul politic ºi, de
asemenea, realitatea cã toate indu-
striile au trecut prin perioade de insta-
bilitate. Industria noastrã a fost una
dintre cele mai afectate industrii de
acest fenomen al instabilitãþii, care
s-a materializat printr-o inflaþie de
propuneri legislative. Înþelegem cã
acest lucru este generat de percepþia
publicã nefericitã ºi negativã care
existã în momentul de faþã asupra in-
dustriei, nu dorim în niciun caz sã
ignorãm problemele existente.
Totuºi, aºa cum am mai spus, soluþiile
corecte trebuie sã fie bazate pe decizii
raþionale, integrate, fundamentate pe
studii ºi nu pe percepþii ºi emoþii.
Apreciem cã, indiferent de context,
soluþia cea mai eficientã, atât pentru
jucãtori, cât ºi pentru industrie, este
sã fie luate decizii fundamentate pe
studii. Scopul oricãrei modificãri le-
gislative nu ar trebui sã fie exploata-
rea unor emoþii, ci implementarea
unor mãsuri eficiente ºi echilibrate,
care sã protejeze ºi sã sprijine persoa-
nele vulnerabile.

Reporter: Mulþumim! n

ASOCIATII

„Industria de gambling
plãteºte anual 40 milioane euro

pentru promovarea jocului
responsabil, dar statul nu
foloseºte aceste fonduri”

(Interviu cu Alexandru Domºa, directorul general al Federaþiei Organizatorilor de Jocuri de Noroc din România)

(urmare din pagina 3)
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JOCURI LA DISTANTA

“Inteligenþa Artificialã are
un rol esenþial pentru
jocul responsabil ºi

optimizarea securitãþii”
(Interviu cu Odeta Nestor, preºedintele AOJND)

Reporter: Care sunt principale-
le probleme ale domeniului jocuri-
lor de noroc online ºi ce soluþii
consideraþi cã existã pentru reme-
dierea acestora?

Odeta Nestor: România a fost
un pionier în Europa în reglemen-
tarea jocurilor de noroc online ºi un
exemplu de bune practici la nivel
continental. Din pãcate, modificã-
rile legislative recente au creat
confuzie ºi un climat de incertitu-
dine. În acest context, ne confrun-
tãm cu trei probleme majore.

Prima este lipsa campaniilor na-
þionale de informare ºi educare pri-
vind jocul responsabil. Aceastã re-
sponsabilitate a fost lãsatã exclusiv
în sarcina operatorilor, ceea ce este
insuficient. Deºi operatorii licen-
þiaþi au la dispoziþie instrumente di-
gitale performante ºi contribuie
anual cu aproape 20 de milioane de
euro pentru promovarea jocului re-
sponsabil, totuºi nu se vede un
efort coordonat, naþional, din par-
tea autoritãþilor. Este nevoie urgen-
tã de un parteneriat real între indus-
trie ºi instituþiile statului pentru a
lansa campanii de prevenþie ºi edu-
care la nivel naþional.

A doua problemã o reprezintã
lipsa de claritate legislativã. De
exemplu, în cazul autoexcluderii,
deºi operatorii respectã proceduri-
le impuse încã de la licenþiere, mo-
dificãrile ulterioare ºi lipsa unei
baze de date unice au dus la confu-
zii grave. Aceste breºe legislative
au fost exploatate de persoane care
pretind cã „ajutã” jucãtorii autoex-
cluºi, inducându-i în eroare ºi pro-
miþându-le recuperarea pierderi-
lor, în realitate înºelându-i.

În al treilea rând, piaþa neagrã

rãmâne o problemã majorã. Discu-
tãm despre operatori ilegali, care
nu plãtesc taxe ºi nu oferã nicio
formã de protecþie jucãtorilor. În
faþa acestui fenomen, câþiva oame-
ni dintr-un departament subdimen-
sionat nu sunt suficienþi. Este ne-
voie de o echipã dedicatã, sprijinitã
de tehnologie de ultimã generaþie,
care sã acþioneze proactiv ºi sã re-
ducã drastic accesul la platformele
ilegale.

Reporter: Cum apreciaþi legis-
laþia din sectorul jocurilor de no-
roc?

Odeta Nestor: România a înce-
put foarte bine acest drum, însã
astãzi legislaþia este într-o zonã gri:
impredictibilã, modificatã frecvent
ºi cu multe ambiguitãþi. Acolo
unde nu existã claritate, apar abu-
zuri, neînþelegeri ºi chiar reþele
care profitã de golurile legislative.
Avem nevoie de texte clare, aplica-
bile ºi consultate cu industria. Sun-
tem pregãtiþi sã lucrãm cu autoritã-
þile pentru revizuirea ºi clarificarea
cadrului legal.

Reporter: Ce efecte vor avea
proiectele legislative aflate în dez-
batere în Parlament?

Odeta Nestor: Unele dintre pro-
punerile legislative riscã sã restric-
þioneze inutil activitatea legalã,
împingând jucãtorii spre piaþa nea-
grã. Publicitatea excesiv regle-
mentatã, fiscalitatea disproporþio-
natã sau interdicþiile aplicate fãrã
discernãmânt nu vor proteja consu-
matorul, ci îl vor expune ºi mai
mult riscurilor, în special în mediul
online nereglementat. E nevoie de
mãsuri echilibrate, nu punitive.

Reporter: Ce efecte au avut mã-
surile fiscale adoptate la finalul

anului trecut?
Odeta Nestor: Majorarea taxe-

lor ºi noile contribuþii impuse ope-
ratorilor legali au dus la o presiune
uriaºã asupra pieþei licenþiate. În
loc sã protejeze bugetul, aceste mã-
suri riscã sã-l afecteze indirect,
prin reducerea competitivitãþii
operatorilor legali ºi creºterea
atractivitãþii ofertelor ilegale. În
acelaºi timp, jucãtorii sunt cei care
au de pierdut, întrucât se îndepãrte-
azã de zona reglementatã, unde pot
beneficia de protecþie realã.

Reporter: Cum ar trebui sã arate
fiscalitatea din domeniu?

Odeta Nestor: Fiscalitatea tre-
buie sã fie echilibratã ºi adaptatã
specificului industriei digitale. Nu
susþinem un regim privilegiat, ci
unul sustenabil, care sã permitã
dezvoltarea operatorilor legali, dar
ºi sã asigure venituri constante la
bugetul de stat. Taxarea dispropor-
þionatã nu face decât sã alimenteze
piaþa neagrã.

Dacã vorbim de taxare, de exem-
plu, aº vrea sã atrag atenþia cã ope-
ratorii licenþiaþi din online plãtesc
aproximativ 29% pe venituri, îna-
inte de a deduce orice cheltuialã ºi
apoi plãtesc ºi impozit pe profit.
Nu mai existã un alt domeniu taxat

la acest nivel.
Reporter: Care sunt tendinþele

din piaþa jocurilor la distanþã?
Odeta Nestor: Jocurile mobile,

personalizarea experienþei ºi mi-
grarea cãtre interfeþe intuitive ºi in-
teractive sunt tendinþele dominan-
te. În plus, vedem o creºtere a cere-
rii pentru transparenþã, securitate ºi
responsabilitate socialã din partea
jucãtorilor.

Reporter: Cum influenþeazã
tehnologia ºi Inteligenþa Artificia-
lã domeniul?

Odeta Nestor: AI joacã un rol
esenþial în segmentarea comporta-
mentalã, detectarea riscurilor, pre-
venirea jocului compulsiv ºi opti-
mizarea securitãþii. Este un instru-
ment pe care operatorii licenþiaþi îl
folosesc deja activ ºi pe care îl pu-
tem extinde inclusiv în parteneriate
cu autoritãþile.

Reporter: Ce evoluþie are riscul
de atacuri cibernetice?

Odeta Nestor: Riscurile ciber-
netice cresc odatã cu digitalizarea,
dar la fel cresc ºi capacitãþile noa-
stre de a rãspunde. Tehnologia
avansatã, auditãrile regulate ºi
standardele ridicate de conformita-
te sunt parte din realitatea zilnicã a
operatorilor licenþiaþi din online.
În schimb, platformele ilegale sunt
veritabile capcane digitale pentru
utilizatori.

Reporter: Care este profilul
consumatorului?

Odeta Nestor: La prima ediþie a
International Online Gambling Fo-
rum - primul eveniment de acest tip
organizat în România de AOJND -
a fost prezentat un studiu în acest
sens realizat de iVox.ro la solicita-
rea Asociaþiei Operatorilor de Jo-
curi de Noroc la Distanþã. Este un
demers în premierã în industrie,
prin care ne-am propus sã accesãm
o imagine mai clarã ºi mai detaliatã
asupra comportamentului jucãto-
rului online din România.

În general, rezultatele indicã un
profil echilibrat: cei mai mulþi
români joacã rar, cu sume mici, ºi
privesc jocurile de noroc ca pe o
formã de divertisment sau relaxa-
re. Peste 55% dintre respondenþi au
declarat cã joacã pentru distracþie,

iar aproape jumãtate sunt dispuºi
sã piardã doar câteva zeci de lei lu-
nar. Doar o micã parte practicã jo-

curile cu frecvenþã ridicatã, iar pu-
blicitatea are un impact minim asu-
pra deciziei de a juca.

Cu toate acestea, un procent
semnificativ - peste 40% - asociazã
jocurile de noroc cu speranþa unui
câºtig financiar, ceea ce indicã o
percepþie greºitã ºi potenþial peri-
culoasã. Acesta este un semnal de
alarmã pentru toþi actorii implicaþi
ºi tocmai de aceea AOJND a lansat
un apel ferm cãtre autoritãþi pentru
a demara campanii naþionale de
educare ºi informare, care sã tran-
smitã clar ºi coerent mesajul cã jo-
curile de noroc nu reprezintã o sur-
sã de venit, ci o formã de diverti-
sment controlat. Aceastã responsa-
bilitate nu poate rãmâne exclusiv
în sarcina operatorilor licenþiaþi.
Deºi aceºtia investesc deja sume
importante în programe dedicate
jocului responsabil, totusi rezulta-
tele semnificative la nivel naþional
nu se pot vedea fãrã o implicare fo-
arte fermã a autoritãþilor.

Reporter: Ce acþiuni întreprind
organizatorii pentru promovarea
jocului responsabil?

Odeta Nestor: Operatorii licen-
þiaþi contribuie financiar ºi tehno-
logic la promovarea jocului re-
sponsabil, aplicã limite de joc, fil-
tre de risc, mecanisme de autoex-
cludere ºi colaboreazã cu organiza-
þii specializate. Repetãm însã ape-
lul nostru la implicarea activã a sta-
tului. Este esenþial sã trecem la un
nou nivel: campanii naþionale, co-
ordonate, cu un mesaj clar ºi con-
stant.

Reporter: Ce cifrã de afaceri a
înregistrat piaþa anul trecut?

Odeta Nestor: Potrivit celor

mai recente date publicate de
ONJN, aferente anului 2022, jocu-
rile de noroc la distanþã au generat

încasãri la stat de 1,096 miliarde
lei, de peste douã ori mai mult com-
parativ cu anul anterior (2021 - 506
milioane de lei), la o creºtere de
aproximativ 7% a numãrului de
operatori autorizaþi (de la 30 în
2021, la 32 în 2022).

Reporter: Câte companii sunt
licenþiate?

Odeta Nestor: Avem, în pre-
zent, peste 30 de operatori licenþia-
þi în România pentru jocuri de no-
roc la distanþã. Este o piaþã compe-
titivã, dar care are nevoie de pre-
dictibilitate legislativã ºi fiscalã
pentru a rãmâne stabilã.

Reporter: Cum a evoluat piaþa
neagrã ºi ce se poate face?

Odeta Nestor: Piaþa neagrã a
crescut, alimentatã de neclaritãþi
legislative ºi fiscalitate excesivã.
Nu o putem combate eficient doar
cu 10-15 oameni în departamentul
de monitorizare al ONJN. E nevoie
de o structurã dedicatã, bine echi-
patã tehnologic ºi susþinutã institu-
þional. Totodatã, este nevoie de o
colaborare strânsã cu furnizorii de
internet, procesatorii de plãþi ºi
platformele online.

Reporter: Care sunt perspecti-
vele sectorului în contextul actual?

Odeta Nestor: Deºi traversãm o
perioadã instabilã - electoralã, geo-
politicã ºi economicã -, piaþa jocuri-
lor la distanþã rãmâne rezilientã. Însã
nu este imunã. Doar printr-un cadru
legislativ clar, fiscalitate echitabilã ºi
o cooperare realã între industrie ºi
autoritãþi putem construi un eco-
sistem sãnãtos, care sã protejeze ju-
cãtorii ºi sã contribuie în continuare
la economia naþionalã.

Reporter: Mulþumesc! n

I
nteligenþa Artificialã joacã un rol esenþial în segmentarea

comportamentalã, detectarea riscurilor, prevenirea

jocului compulsiv ºi optimizarea securitãþii, ne-a transmis

Odeta Nestor, preºedintele Asociaþiei Organizatorilor de

Jocuri de Noroc la Distanþã (AOJND), apreciind: “Este un

instrument pe care operatorii licenþiaþi îl folosesc deja activ ºi

pe care îl putem extinde inclusiv în parteneriate cu

autoritãþile”. Odeta Nestor ne-a vorbit, în cadrul unui

interviu, despre problematicile sectorului, dar ºi despre

evoluþia pieþei negre, despre legislaþia din domeniu ºi despre

soluþiile care ar trebui abordate pentru ca acesta sã aibã

perspective pozitive.

În cadrul Forumului Internatio-
nal Online Gambling, organizat
de AOJND, Odeta Nestor a atras
atenþia cã autoritãþile nu des-
fãºoarã campanii naþionale de
educare ºi prevenþie privind jo-
cul responsabil, deºi acestea
sunt necesare pentru corecta
înþelegere a jocurilor de noroc:
“În fiecare an, operatorii de jo-
curi de noroc la distanþã con-
tribuie cu aproximativ 20 de mi-
lioane de euro pentru finanþa-
rea iniþiativelor de joc responsa-
bil, însã aceste fonduri nu sunt
utilizate pentru campanii naþio-
nale. Operatorii licenþiaþi din
online deþin ºi aplicã tehnologia
necesarã pentru a promova un
comportament responsabil, dar
nu pot obþine rezultate notabile
fãrã sprijinul autoritãþilor”.n

"Fiscalitatea trebuie sã fie echilibratã ºi adaptatã
specificului industriei digitale. Nu susþinem un
regim privilegiat, ci unul sustenabil, care sã

permitã dezvoltarea operatorilor legali, dar ºi sã
asigure venituri constante la bugetul de stat.
Taxarea disproporþionatã nu face decât sã

alimenteze piaþa neagrã".
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SLOT MACHINE

“Mize ºi premii limitate - soluþia
împotriva dependenþei de jocurile de
noroc în localitãþile cu sub 15.000 de

locuitori, nu interdicþia”
(Interviu cu Cristian Pascu, preºedintele AOPJNR)

Reporter: Care sunt principalele
probleme ale domeniului?

Cristian Pascu: Problemele actuale
provin în principal din cauza greºelilor
din legislaþia adoptatã prin actele nor-
mative începând cu anul 2023, dar ºi
din cauza realitaþii economice de rece-
siune din prezent.

Totodatã, domeniul jocurilor de no-
roc se confruntã în continuare cu o ima-
gine distorsionatã negativã în rândul
societatii, deseori pe fond emoþional,
indusã ºi cultivatã cu sau fãrã intenþie
de o parte din social-media.

Este sarcina domeniului de a acþiona
proactiv, constructiv, accepând critica
acolo unde este motivatã ºi fãrã sã
aºtepte de la decidenþi mãsuri legislati-
ve care deseori merg greºit spre interzi-
ceri totale sub presiunea socialã, sã
adopte ºi sã rezolve unele din proble-
mele identificate prin mãsuri de autore-
glementare.

Schimbarea imaginii ºi a percepþiei
domeniului trebuie sã fie, totodatã, un
imperativ.

Motivat de populism electoral - sanc-
þionat pânã la urmã de electorat - fãrã
consultare, fãrã studiu de impact, pe re-
pede înainte, modificarea profundã a
legislaþiei începutã în anul 2023 prin
OUG 82/2023 ºi continuatã prin apro-
barea ºi completarea acestui act norma-
tiv prin Legea 107/2024, a afectat pro-
fund industria de jocuri de noroc din
þara noastrã, în special impactul fiind
devastator în sectorul land-base, tradi-
þional.

Impactul a fost resimþit ca un ”tsuna-
mi“ de cãtre majoritatea operatorilor
care au preponderent capital autohton,
de toate categoriile ca dimensiune de
antreprenoriat, mai puþin de marile fir-
me multinaþionale din domeniu.

Suplimentar se face resimþit, de anul
trecut ºi se accentuazã în acest an, efec-
tul crizei economice generale, industria
de jocuri de noroc ca prestator de servi-
cii fiind parte din ecosistem, ceea ce a
dus la o reducere semnificativã a veni-
turilor obþinute de organizatorii de
land-base - bugetul alocat de partici-
panþii la jocurile land base a fost mai re-
dus si pe fondul creºterii sumelor aloca-
te la jocul pe on-line -, ceea ce, comple-
mentar cu creºterea substanþialã a taxe-
lor specifice domeniului, are un impact
direct asupra rentabilitãþii acestei acti-
vitãþi.

O altã problemã de actualitate mult
mediatizatã în ultimul timp o reprezintã
prevederea legislativã referitoare la
procesul de autoexcludere.

Aceastã prevedere de autoprotejare a
jucãtorilor vulnerabili este conceptual
bine venitã, dar fiind adoptatã ºi aceasta
farã o consultare prealabilã cu indu-
stria, are destule carenþe prin textul de
lege adoptat, ceea ce a dus, pânã în pre-
zent, la o aplicare parþialã deficitarã în
practicã, cu nejunsuri semnalate atât de
jucãtori, cât ºi de cãtre organizatori.

În prezent, se lucreazã intens la nivel
de ONJN în colaborare cu reprezentan-
þii industrei la partea de suport tehnic -
baza de date centralizatã cu softul affe-
rent - ºi, totodatã, la necesarele modifi-
cãri ale prevederilor la nivel de act nor-
mativ care privesc aceastã temã.

Reporter: Aþi afirmat cã noile regle-
mentãri au afectat piaþa de profil. Con-
cret, care sunt efectele asupra operato-
rilor?

Cristian Pascu: Legislaþia adoptatã
în special prin actele normative menþio-
nate are urmatoarele caracteristici, su-
gestiv prezentate de asociaþia noastrã
AOPJNR la manifestarea expoziþiona-
lã a domeniului specific din toamna
anului trecut - Entertainment Arena
Expo: incompetenþã, populism, discri-
minare!

Concret, au fost adoptate prevederi
care se constituie în adevãrate bariere
de continuare a activitãþii în sectorul
jocurilor de noroc - ne vom referi la

sectorul de jocuri tradiþionale
land-base, din care putem menþiona
specific pentru tipul de joc slot-machi-
ne:

1) Garanþia stabilitã la un milion de
euro, fãrã a se þine cont de riscul de ne-
platã diferenþiat.

2) Taxa de licenþã stabilita la
150.000 de euro, indiferent de numãrul
de aparate autorizate - un efort finan-
ciar disproporþionat faþã de dimensiu-
nea activitãþii la operatorii mici ºi mari.

3) Interzicerea asocierii cu deþinãto-
rul de spatiu, mod de lucru specific
operatorilor autohtoni mai ales în loca-
litãþile în care închirierea directã a loca-
þiilor nu este o soluþie fezabilã; cointer-
sarea deþinãtorului de spaþiu prin aso-
ciere este preferabilã. Prevederea nu se
justificã atât timp cât rãspunderea faþã
de obligaþiile legale revine în totalitate

organizatorului licenþiat, tot prin preve-
derea deja existentã în acelaºi act nor-
mativ, OUG 77.

4) Interzicerea bãuturilor alcoolice
sub forma comercializarii acestora în
locaþii, doar ca o barierã în calea asocie-
rii activitaþilor; efectul clamat de pro-
tecþie a jucãtorilor se obþinea prin inter-
zicerea totalã a consumului în locaþiile
de joc de noroc menþionate sau, even-
tual, prin interzicerea consumului în
exces.

5) Interzicerea - aceasta fãrã nicio
motivaþie - a aparatelor slot-machine cu
risc limitat (AWP), produs universal re-
cunoscut ca un ajutor în prevenirea de-
pendenþei ºi a pierderilor financiare
substanþiale ale jucãtorilor.

Victime colaterale ale acestor bariere
artificial introduse sunt ºi tipuri de jo-
curi de noroc care au în mod evident
specific preponderent distractiv, de so-
cializare sau de aptitudini, concret jo-
cul de bingo ºi jocul de poker.

Ca exemplificare, începând de anul
trecut din luna august s-a reuºit perfor-
manþa de a nu mai avea nicio salã de
bingo la nivel naþional!

Apogeul prevederilor legislative
greºite adoptate poate cu intenþii bune
de reprezentanþii noºtri în parlament, în
scopul declarat de prevenire a depen-
denþei faþã de mult acuzatele ”pãcãne-
le”, dar fãrã cunoaºterea specificului
domeniului sau a soluþiilor alternative
posibile, a fost interzicerea intempesti-
vã, fãrã o minimã necesarã perioadã de
tranziþie, a exploatãrii acestor aparate
tip slot-machine în localitãþile cu un nu-
mãr de sub 15.000 de locuitori.

Singura soluþie cu efect dovedit este
prevenþia prin educare ºi informare, re-
glemetarea ºi nu interzicerea, prohibi-

þia de orice fel nu face decât sã deschidã
drum liber pieþei negre.

Ca dovadã a erorii din punct de ve-
dere juridic a acestei prevederi stau
procesele câºtigate în instanþele de ju-
decatã de cãtre organizatori contra ace-
stei prevederi nelegale care le interzi-
cea retroactiv exercitarea unui drept de-
þinut pentru perioada de autorizare
anualã încã valabilã la data de intrare în
vigoare a legii 107/2024.

Trebuie menþionatã ºi singura regle-
mentare legislativã beneficã sectorului,
adoptatã anul trecut, reprezentantã de
OUG 80/2024.

S-a reglementat în sfârºit dreptul le-
gal de mult solicitat al organizatorilor
de a putea ieºi sau reduce din activitate
ca urmare a modificãrilor legislative in-
dependente de voinþa lor, care îi impac-
teazã în mod direct, fãrã a rãmâne prin
aceastã opþiune cu datorii faþã de buge-
tul de stat.

Cu regret constatãm în prezent o ezi-
tare, tergiversare din partea instituþiei
de montorizare ºi control a domeniului
nostru, ONJN, de a aplica în mod decis,
fãrã echivoc, prevederile din OUG 80,
astfel:

1) Este pus sub semnul întrebãrii
dreptul de a nu cotinua plata taxelor de
autorizare pentru aparatale impactate ºi
oprite în localitatile cu sub 15.000 locu-
itori.

Aceasta, împreunã cu alte interpretã-
ri contestabile din ultima perioadã a
ONJN:

2) Punerea în discuþie a dreptului or-
ganizatorilor de a face plãþile debitelor
cãtre bugetul de stat cu cele maxim 30
de zile întârziere inclusiv pentru taxele
specifice (desigur, cu penalitãþi ºi
dobânzi ca orice contribuabil).

3) Lipsa unei asumate decizii referi-
toare la termenul ºi la modul de platã a
contribuþiei la fondul de joc responsa-
bil care sã poatã fi din timp oficializatã
ºi, astfel, predictibilã pentru organiza-
tori.

Trebuie menþionat un aspect impor-
tant care ne-a anulat ºansa si speranþa
noastrã anul trecut în incercarea de a
amenda/corecta în Parlament din pre-
verile discriminatorii ale lui OUG
82/2023.

Pregãtiserãm motivaþii ºi variante
alternative - de exemplu, în locul valo-
rii de un milion de euro la toþi operato-
rii, garanþia sã reflecte efectiv riscul de
neplatã printr-o valoare per aparat au-
torizat echivalent la dublul taxelor de
platã lunare - ar fi fost 1000 de
euro/aparat etc., dar, incredibil, drep-
tul legal de a veni cu argumente în co-
misiile parlamentare ne-a fost refuzat
prin adoptarea în plen, pe repede îna-
inte, fãrã analiza OUG 82/2023, vot
care care a transformat acest act nor-
mativ în legea 107/2024 (legea Simo-
nis), cu scopul adoptãrii de urgenþã a
prevederii electorale populiste de in-
terzicere a activitãþii de slot-machine
în localitãþile cu sub 15.000 de locui-
tori.

Efectele asupra pieþei de land base
au fost devastatoare mai ales pentru or-
ganizatorii de nivel mic ºi mediu care
operau cu preponderenþã în aceste loca-
litãþi interzise de la o zi la alta, fãrã ne-
cesara perioadã de tranzitie.

Singura ºansã de supravieþuire în do-
meniu pentru aceºtia a fost concentra-
rea activitãþii, regruparea mai multor
firme sub una singurã licenþiatã, în pri-
mul rând pentru a face faþã valorii ga-
ranþiei aberante de un milion de euro.

Rezultatul? Reducerea numãrului de
firme licentiate de la circa 250 la mai

puþin de 90!
Un numãr însemnat din organizatori

au renuntat complet la activitate, efec-
tul fiind reducerea numãrului de
slot-machine autorizate de la circa
85.000 la aproximativ 53000 ºi reduce-
rea contribuþiei la bugetul de stat (oc-
tombrie 2024 vs octombrie 2023) cu
circa 138 milioane euro!

Alt efect care se resimte în prezent?
Supraaglomerarea localitãþilor în care
este încã permisã activitatea, deºi o
densitate mai mare nu asigurã ºi o ren-
tabilitate a activitãþii, pe principiul ce-
rerii ºi ofertei aceasta din urmã fiind în
exces, dar altã ºansã de supravietuire
nu a existat, singura solutie rãmasã a
fost relocarea parþialã în zona încã per-
misã de legislatie.

Toate acestea putem presupune cã
vin tot pe fondul presiunilor din partea
decidenþilor de nivel superior de colec-
tare disperatã a sumelor la bugetul de
stat.

Dar rezultatul este contrar: pierderi
de ambele pãrþi - pentru organizatori
dacã sunt scoºi din activitate ºi pentru
bugetul de stat, care rãmâne în acest
mod fãrã agenþi economici plãtitori pe
mai departe de taxe ºi impozite.

Ne bazãm însã pe celeritatea condu-
cerii ONJN ºi a membrilor Comitetului
de Supraveghere, a rolului lor activ în
analiza reglementãrilor ºi în luarea de-
ciziilor, pentru ca sã ajungã la interpre-
tãrile care sã vinã în sprijinul ambelor
pãrþi, atât al organizatorilor, cât ºi al bu-
getului de stat.

Reporter: Ce efecte asupra dome-
niului, dar ºi asupra bugetului de stat,
vor avea proiectele legislative care se
aflã în dezbatere în Parlament, dacã ele
vor fi aprobate?

Cristian Pascu: Ultimele proiecte
legislative depuse în Parlament având
ca temã industria jocurilor de noroc au,
regretabil, acelaºi caracter populist,
pompieristic, fãrã studiu de impact,
fãrã consultare cu industria noastrã.

Aceste proiecte nu rezolvã cauzã,
care este lipsa educaþiei ºi a informãrii
asupra a ce reprezintã jocurile de noroc
ca mijloc de distracþie cu adrenalinã, ºi
nu de rezolvare a probemelor financia-
re, de câºtig cu orice pret.

Putem comenta cateva dintre ele:
- Proiectul cu interzicerea activitãþii

de jocuri de noroc la parterul clãdirilor
rezidenþiale - blocuri de locuit în majo-
ritate - ar duce la dispariþia sectorului
traditional land-base în proporþie de pe-
ste 80%, cu corespondenþã directã în
diminuarea drasticã a veniturilor la bu-
getul de stat.

Accesibilitatea la care se face referi-
re în expunerea de motive nu se reduce
semnificativ atât timp cât în on line par-
ticiparea la jocul de noroc este accesibi-
lã de oriunde ºi oricând.

Ca alternativã ar putea fi adoptate
mãsurile de bunã convieþuire cu locata-
rii, care au fost deja practicate de unii
operatori ºi care ar trebui sã devina
obligatorii, cum ar fi izolarea fonicã,
rãspunderea ºi faþã de ceea ce se
întâmplã pe spaþiul public din proximi-
tatea locaþiei legat de participanþii la
joc, pãstrarea liniºtii ºi a curãþeniei.

- Proiectul cu îmbunãtãþirea preve-
derilor privind autoexcluderea credem
cã îºi va gãsi rezolvarea temei abordate
prin ceea ce este în lucru în prezent la
ONJN, atât pe partea legislativã, cât ºi
pe partea de suport tehnic.

- Proiectul cu limitarea participãrii la
joc în proporþie de maxim 10% din ve-
nitul jucãtorilor este o utopie, actual-
mente, din punct de vedere al posibili-

tãþii de aplicare în practicã!
Dezideratul, ca ºi concept, de a nu

consuma pe aceastã distracþie mai mult
de 10% din venit este recunoscut ºi re-
comandat de toþi psihologii, însã doar
cu acest deziderat nu se poate legifera,
deocamdatã, un mod realist, în prezent,
de determinare a veniturilor jucãtorilor
ºi de cuantificare a procentului din ace-
stea consumat la diverºi operatori, totul
în regim live.

Avem ºi proiecte legislative mai ve-
chi rãmase în dezbatere, din care putem
comenta:

- Proiectul cu distanþarea “faþã de tot
ce ne înconjoarã” - ºcoli, grãdiniþe, spi-
tale, bãnci, alte obiective - ar conduce,
de asemenea, la disparitia majorã a sec-
torului de land-base. Am putea consi-
dera ca motivatã distanþarea faþã de uni-
tãþi de învãþãmânt, preponderent faþã de
licee, cu o perioadã de tranziþie desigur,
pentru locaþiile care se aflã în aceastã
poziþionare.

- Proiectul cu reducerea reclamei ºi a
publicitãþii ar trebui promovat!

Prin echilibru ºi responsabilitate în
prevederi, considerãm cã o reducere a
reclamei, atât outdoor, cât ºi în mass
media - excesul aparþine în prezent sec-
torului on-line - este neapãrat necesarã.

La land-base deja s-au facut progre-
se în acest domeniu, prin reducerea vi-
zibilitãþii stradale, a iluminãrii vitrine-
lor, dar ºi aici mai pot fi luate mãsuri de
diminuare a impactului vizual generat
actualmente de densitatea mare a loca-
þiilor.

Reporter: Cum ar trebui sã arate fi-
scalitatea din domeniu?

Cristian Pascu: Fiscalitatea ºi legi-
slatia în domeniu ar trebui - fãrã sã
încurajeze neapãrat per ansamblu ex-
tinderea excesivã a acestui domeniu de
activitate mult discutat ca efecte nedo-
rite de dependenþã - sã permitã o concu-
renþã loialã prin existenþa în domeniu a
categoriilor de operatori de toate cate-
goriile, nu doar a celor foarte mari de
cele mai multe ori companii multinaþio-
nale.

Principiul cãlãuzitor ca fiscalitate,
fãrã bariere artificial ridicate în calea
celor mai mulþi ca în prezent, ar trebui
sã fie “mai puþin de la mai mulþi” ºi nu
“mai mult de la mai puþini“. Cu acest
principiu se poate evita monopolizarea
pieþei de cãtre un numãr restrâns de
operatori privaþi.

Dupã cum am susþinut ºi cu alte oca-
zii, fiscalitatea din domeniu ar trebui sã
fie - în mãsura întãririi controlului ºi
monitorizarii - pusã pe bazele unei juste
taxãri a veniturilor obþinute, pe baze
procentuale din venitul obþinut - aºa
numitul GGR - la toate tipurile de joc
de noroc inclusiv la slot-machine la
care avem încã din 1999 o taxare forfe-
tarã care nu mai este în prezent o soluþie
echitabilã nici pentru organizatori, nici
pentru bugetul de stat.

Reporter: Care sunt tendinþele din
piaþa jocurilor de noroc?

Cristian Pascu: Din cauza modifi-
cãrilor legislative, la noi în þarã piaþa de
land base - jocurile de noroc tradiþiona-
le - s-a diminuat ca venituri, chiar dacã
s-a concentrat ca amplasare în teritoriu
-, în timp ce piaþa de on-line a luat o am-
ploare deosebitã ca frecventare de cãtre
jucãtori, datoritã obiceurilor modifica-
te din pandemie, accesibilitãþii neîngrã-
dite de restricþii suplimentare, ca urma-
re veniturile acestor operatori au fost ºi
sunt în creºtere.

ªi în domeniul de on line se observã
o polarizare a veniturilor, un singur
operator din cei circa 30 licenþiaþi la ora

actualã concentrând aproximativ 45%
din veniturile totale ale sectorului, iar
venituri semnificative ca procent ºi ren-
tabilitate obþin încã un numar redus de
operatori.

Reporter: Cum se împletesc tehno-
logia ºi Inteligenþa Artificialã cu piaþa
de gambling?

Cristian Pascu: Întotdeauna tehno-
logia a fost factorul de dinamicã, inova-
þie ºi progres în piaþa de gambling. Do-
vada o fac expoziþiile internaþionale din
domeniu, care an de an sunt frecventate
de tot mai mulþi operatori ºi care pre-
zintã noutãþi tehnologice ce nici nu pu-
teau fi imaginate cu câþiva ani în urmã,
mai ales pentru a fi aplicate pe scarã lar-
gã.

Inteligenþa artificialã se prefigurezã
a fi utilizatã în descoperirea preferinþe-
lor utilizatorilor, dar ºi în detectarea
comportamentului nedorit de depen-
denþã a acestora, ca un instrument de
ajutor în prevenþia ºi tratamentul ace-
stei de acum declarate boli de catre
OMS, de tulburare de impuls compul-
siv.

Reporter: Ce acþiuni întreprind or-
ganizatorii de profil pentru a veni în
întampinarea unui joc responsabil ºi a
educatiei în domeniu?

Cristian Pascu: Acþiuni cu acest
scop au fost intreprinse de asociatia
JOC RESPONSABIL, finanþatã ºi con-
dusã de o parte a industriei, dar în pro-
cesul de educare, informare, prevenþie
ºi tratament, regretabilã a fost pânã în
prezent neutilizarea fondurilor de sute
de milioane de euro colectate la buget
în ultimii ani sub forma taxei de viciu ºi
a fondului de joc responsabil, mai ales
dupã ultimele modificãri legislative.

Campania desfãºuratã cu elevii din
licee de prevenþie ºi educare susþinutã
de un psiholog reputat din domeniu
care s-a bucurat de un real succes, linia
verde non stop de rãspuns la apelurile
jucãtorilor cu probleme de dependenþã,
ºedinþele de terapie gratuite oferite ca-
zurilor patologice reprezintã doar unele
dintre acþiunile bine venite întreprinse
în scopul promovãrii jocului responsa-
bil, dar care trebuie intens susþinute de
fondurile colectate tot de la operatori, la
bugetul de stat ºi la fondul de joc re-
sponsabil în primul rând.

Tot în acest scop se înscrie ºi propu-
nerea însuºitã deja de o parte din indu-
strie de a ridica vârsta de acces la jocu-
rile de noroc de la 18 la 21 de ani.

Reporter: Care este evoluþia pieþei
negre a domeniului ºi cum vedeþi eradi-
carea ei?

Cristian Pascu: Piata neagrã nu are
un instrument de mãsurare specific, dar
suprareglementarea, restricþiile excesi-
ve sau interzicerile totale din legislaþie
reprezintã exact terenul propice aºtep-
tat de piaþa neagrã pentru a se dezvolta.

Mãrturie stã experienþa din alte juri-
sdicþii în care au fost introduse restricþii
excessive; de curând în Germania si-
tuaþia a devenit îngrijorãtoare prin am-
ploarea pe care a luat-o acest fenomen,
numãrul de aparate slot machine utili-
zate ilegal se apropie de cel utilizat în
mod legal.

Reporter: Care sunt perspectivele
sectorului, având în vedere cã suntem
deja în al doilea an electoral, cã din
punct de vedere geo-politic nu se între-
vede nimic bun ºi cã situaþia macroeco-
nomicã globalã pare sã se destabilize-
ze?

Cristian Pascu: Speranþa noastrã
este cã, dupã terminarea perioadei
electorale care s-a prelungit în modul
acesta neaºteptat, scãpaþi de presiunea
votului, sã putem corecta/îmbunãtãþi
legislaþia din domeniu, prin discuþii ºi
analize pertinente împreunã cu deci-
denþii politici, bazate ºi pe studii ale
pieþei sub toate aspectele, în interesul
ºi acordul comun al pãrþilor implicate -
organizatorii, participanþii la joc ºi sta-
tul.

Reporter: Mulþumesc! n

S
chimbarea imaginii ºi a percepþiei domeniului jocurilor de

noroc trebuie sã fie un imperativ, considerã Cristian Pascu,

preºedintele Asociaþiei Organizatorilor ºi Producãtorilor de

Jocuri de Noroc din România (AOPJNR), care ne-a spus,

într-un interviu, cã problemele actuale din sector provin în principal

ca urmare a legislaþiei adoptate începând cu anul 2023, dar ºi din

cauza realitaþii economice. Specialistul ne-a prezentat în detaliu

efectele pe care ultimele reglementãri din piaþã le au asupra opera-

torilor ºi impactul pe care l-ar avea adoptarea textelor de lege aflate

în dezbatere în Parlament. Printre altele, Cristian Pascu ne-a men-

þionat cã, întotdeauna, tehnologia a fost factorul de dinamicã, ino-

vaþie ºi progres în piaþa de gambling.

SUPLIMENT GAMBLING / BURSAPAGINA 6 Vineri, 18 aprilie 2025



ORGANIZATORI
DEDICAÞI REDUCERII VENITURILOR DIN JOCURILE DE NOROC CU RISC RIDICAT,

“Kindred ºi FDJ, prin FDJ
UNITED, vor accelera eforturile

pentru un comportament
responsabil pe termen lung”

(Interviu cu Lucian Prisecaru, Directorul General FDJ UNITED România)

Reporter: Care consideraþi cã
sunt principalele provocãri în in-
dustria jocurilor de noroc ºi ce so-
luþii vedeþi pentru acestea?

Lucian Prisecaru: Industria se
aflã într-un moment crucial: cum
oferim divertisment într-un mod
responsabil într-o lume tot mai di-
gitalizatã ºi definitã de accesul in-
stantaneu? Provocarea noastrã este
sã prevenim comportamentele dã-
unãtoare ºi, în acelaºi timp, sã men-
þinem o ofertã atractivã ºi sustena-
bilã. La FDJ UNITED, luãm acest
lucru foarte în serios - de la imple-
mentarea de sisteme de monitori-
zare bazate pe inteligenþã artificia-
lã ºi pe sisteme riguroase de verifi-
care a vârstei, pânã la colaborarea
cu experþi în sãnãtate publicã. Kin-
dred ºi FDJ erau deja dedicate re-
ducerii veniturilor provenite din
jocurile de noroc cu risc ridicat.
Împreunã, vom accelera aceste
eforturi pentru un comportament
responsabil pe termen lung, care sã
poatã fi cuantificabil.

Reporter: Cum evaluaþi legisla-
þia din sector, atât la nivel europe-
an, cât ºi la nivel naþional?

Lucian Prisecaru: Legislaþia
europeanã evolueazã în direcþia
corectã, cu accent din ce în ce mai
mare pe protecþia jucãtorilor ºi pe
standarde etice. Totuºi, existã loc

de îmbunãtãþire în ceea ce priveºte
armonizarea la nivel transfronta-
lier ºi reglementarea produselor di-
g i ta le emergente . La FDJ
UNITED, susþinem reguli transpa-
rente ºi coerente care sã punã sigu-
ranþa consumatorului pe primul
loc.

În ceea ce priveºte legislaþia din
România, este esenþial sã existe un
cadru legal predictibil ºi armoni-
zat, care sã punã protecþia jucãto-
rului în centrul preocupãrilor. Asta
înseamnã ºi oferirea instrumente-
lor necesare pentru a garanta un
mediu sigur pentru jucãtori. Un
exemplu bun ar fi implementarea
unui sistem universal de auto-ex-
cludere, pus la dispoziþie de autori-
tãþi tuturor operatorilor. Acesta ar
permite jucãtorilor care simt cã
trec de la divertisment la un com-
portament riscant sã-ºi blocheze
voluntar accesul la toate platfor-
mele de joc - un pas esenþial cãtre
un mediu de joc mai sigur ºi mai re-
sponsabil.

Reporter: Care sunt tendinþele
actuale pe piaþa în care activaþi?

Lucian Prisecaru: Observãm
trei tendinþe dominante: digitaliza-
rea, personalizarea ºi aºteptãrile tot
mai mari faþã de companii, mai ales
în ceea ce priveºte comportamen-
tul etic al acestora. Jucãtorii se

aºteaptã la experienþe fluide, adap-
tate pentru mobil, dar ºi sã ºtie cã
firma din spatele platformei acþio-
neazã cu integritate. Prioritãþile
noastre strategice - relaþii îmbunã-
tãþite cu clienþii, personalizare ba-
zatã pe tehnologie ºi focus pe ESG
- rãspund direct acestor aºteptãri în
schimbare.

Reporter: Care este profilul
clientului dumneavoastrã?

Lucian Prisecaru: Clienþii
noºtri sunt diverºi ca vârstã ºi pro-
venienþã, dar au un lucru în comun:
dorinþa de divertisment sigur ºi
echitabil. Majoritatea sunt jucãtori
ocazionali, care vãd jocul ca pe o
activitate recreativã. Datoria noas-
trã este sã ne asigurãm cã aºa va ºi
rãmâne - prin integrarea jocului re-
sponsabil în fiecare punct de con-
tact cu clientul.

Reporter: Ce acþiuni întreprin-
deþi pentru a promova jocul re-
sponsabil ºi educaþia în domeniu?

Lucian Prisecaru: Jocul res-
ponsabil este parte integrantã din
misiunea noastrã ºi ne propunem
sã-l promovãm printr-un pachet
cuprinzãtor de investiþii în oameni,
tehnologie, cercetare/studii ºi co-

municare/publicitate.
În prezent, oferim o suitã com-

pletã de instrumente: stabilirea li-
mitelor, auto-excludere, alerte
comportamentale ºi conþinut edu-
caþional. Important este faptul cã
alocãm 10% din întregul nostru bu-
get de publicitate pentru comuni-
carea privind jocul responsabil.
Este un semnal clar al valorilor no-
astre. Ne asigurãm, de asemenea,
cã toþi partenerii noºtri - fie online,
fie din retail - sunt instruiþi în prac-
ticile de joc responsabil ºi sunt pe
deplin aliniaþi cu standardele noa-
stre etice.

Reporter: Ce rezultate aþi obþi-
nut cu programele implementate
pânã acum ºi ce alte proiecte aveþi
în plan?

Lucian Prisecaru: În cazul pa-
riurilor ºi jocurilor online, monito-
rizãm procentul veniturilor prove-
nite de la jucãtori cu risc ridicat,
precum ºi procentul clienþilor care
îºi schimbã pozitiv comportamen-
tul în urma intervenþiilor de tip Joc
Responsabil. Potrivit celui mai re-
cent raport, pentru trimestrul al
IV-lea din 2024, veniturile brute
provenite de la jucãtorii cu risc ri-

dicat au fost de 2,7%, o scãdere
încurajatoare faþã de trimestrul an-
terior, când erau de 3,2%.

În plus, 92,2% dintre jucãtorii
identificaþi au prezentat o îmbunã-
tãþire a comportamentului dupã in-
tervenþia echipelor noastre de spe-
cialiºti, prin instrumentele de joc
responsabil puse la dispoziþie. Este
o creºtere semnificativã faþã de tri-
mestrul anterior, când procentul
era de 87,3%.

Pe viitor, vom extinde colaborã-
rile cu instituþii academice ºi orga-
nizaþii din domeniul sãnãtãþii min-
tale, precum ºi investiþiile în siste-
me AI, care sã anticipeze mai bine
comportamentele riscante. Urmã-
torul pas este sã facem detectarea
timpurie mai inteligentã ºi mai in-
tegratã, mai ales pe platformele no-
astre digitale aflate în continuã
dezvoltare.

Reporter: Ce alte proiecte inve-
stiþionale aveþi în vedere?

Lucian Prisecaru: Dincolo de
angajamentul nostru faþã de jocul
responsabil, facem investiþii sem-
nificative în iniþiative legate de
ESG. Acestea includ inovaþie teh-
nologicã, programe de sprijin pen-

tru comunitãþile locale ºi sustena-
bilitate de mediu. Un moment de
referinþã pentru noi a fost partene-
riatul cu Jocurile Olimpice ºi Para-
limpice Paris 2024: pe durata com-
petiþiei, am lansat o campanie pu-
blicitarã dedicatã jocului responsa-
bil, difuzatã în Franþa, care a subli-
niat importanþa respectãrii reguli-
lor jocului. În calitate de partener
oficial, am fost mândri sã susþinem
un eveniment care a celebrat exce-
lenþa, incluziunea ºi unitatea - va-
lori pe care le împãrtãºim ºi le pro-
movãm prin activitatea ºi cultura
noastrã. În viitor, vom continua sã
susþinem cauze sau competiþii care
reflectã aceste valori.

Reporter: Care sunt perspecti-
vele dumneavoastrã asupra secto-
rului, având în vedere cã ne aflãm
deja în al doilea an electoral, insta-
bilitatea geopoliticã rãmâne o pre-
ocupare, iar situaþia macroecono-
micã globalã pare sã se deteriore-
ze?

Lucian Prisecaru: În vremuri
de incertitudine, stabilitatea ºi
încrederea devin esenþiale. Secto-
rul jocurilor de noroc trebuie sã dea
dovadã de responsabilitate ºi tran-
sparenþã. La FDJ UNITED, cre-
dem cã angajamentele noastre pe
termen lung - pentru un joc mai si-
gur, sprijinirea comunitãþilor ºi o
guvernanþa solidã - ne plaseazã
într-o poziþie bunã pentru a naviga
acest mediu complex, continuând
în acelaºi timp sã aducem valoare
adãugatã pentru jucãtori, parteneri
ºi societate. Meritã menþionat ºi
faptul cã, în urma achiziþiei Kin-
dred de anul trecut, FDJ UNITED
este acum un grup european de top
care ºi-a consolidat statutul de lider
în sectorul jocurilor de noroc din
Europa. Încã de la listarea pe bursã,
în 2019, FDJ UNITED a continuat
sã se extindã, având aceeaºi ambi-
þie: de a avea un impact pozitiv asu-
pra ecosis temului sãu . FDJ
UNITED este prezent în aproape
15 þãri europene ºi deserveºte peste
33 de milioane de jucãtori, printr-o
gamã diversificatã ºi responsabilã
de jocuri.

Reporter: Mulþumim! n

F
DJ UNITED, unul dintre cei mai importanþi operatori de

jocuri de noroc din Europa, scrie un nou capitol în

evoluþia jocului responsabil. Cu rãdãcini în istorica

Loterie Naþionalã Francezã ºi cu o nouã identitate

curajoasã, creatã în urma achiziþiei grupului Kindred, FDJ

UNITED, prezent în România cu brandurile Unibet ºi Vlad

Cazino, combinã o moºtenire de peste un secol cu inovaþia

de ultimã orã ºi cu o profundã conºtiinþã socialã. Am discutat

cu Lucian Prisecaru, General Manager FDJ UNITED

România, despre principalele provocãri ale industriei ºi

despre modul în care FDJ UNITED le abordeazã cu

integritate, ambiþie ºi o viziune clarã pentru viitor.
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"Observãm trei tendinþe dominante: digitalizarea,
personalizarea ºi aºteptãrile tot mai mari faþã de

companii, mai ales în ceea ce priveºte
comportamentul etic al acestora. Jucãtorii se

aºteaptã la experienþe fluide, adaptate pentru mobil,
dar ºi sã ºtie cã firma din spatele platformei

acþioneazã cu integritate".



LOTO

“2024 - anul deciziilor
pentru dezvoltarea ºi

digitalizarea Loteriei”
(Interviu cu Ionuþ Valeriu Andrei, directorul general al Loteriei Române)

Reporter: Care a fost evoluþia
activitãþii Loteriei Române în ulti-
mul an?

Ionuþ Valeriu Andrei: Anul
2024 a fost unul al confirmãrii în
ceea ce priveºte deciziile ºi soluþii-
le care au fost luate de manage-
mentul companiei în direcþia de
dezvoltare ºi digitalizare a Loteriei
Române.

Lansarea platformei proprii on-
line de vânzare a jocurilor de tip
loto, bilete.loto.ro, care a avut loc
în luna martie a anului trecut, la fel
ca ºi îmbogãþirea portofoliului de
lozuri cu produse care s-au dovedit
extrem de atractive, precum ºi so-
luþiile implementate de eficientiza-
re a activitãþii au contribuit la obþi-
nerea unor rezultate excelente, re-
spectiv cel mai mare profit brut
preliminat din ultimii zece ani, în
valoare de peste 237,75 milioane
de lei. Rezultatele foarte bune pe
care le-am înregistrat au fost obþi-
nute într-un context deosebit de
sensibil, determinat de modificãri-
le legislative privind restricþiile în
exploatarea jocurilor de noroc în
localitãþile mici.

La doar un an de la lansarea plat-
formei proprii online de vânzare a
jocurilor de tip loto, aceasta deþine
o pondere de zece procente din to-
talul vânzãrilor ºi înregistrãm un
numãr de peste 150.000 de conturi
de utilizatori.

Reporter: Care consideraþi cã
sunt principalele probleme ale do-
meniului ºi ce soluþii existã pentru
remedierea acestora?

Ionuþ Valeriu Andrei: Cele mai
importante probleme ce au fost
identificate în domeniu sunt repre-
zentate de impactul negativ pe care
jocurile de noroc îl pot avea în so-
cietate. Problematica este de mulþi
ani în atenþia Loteriei Române,
care are o abordare serioasã bazatã
pe demersuri concrete, recunoscu-
te încã din anul 2020, odatã cu obþi-
nerea certificãrii alinierii la stan-
dardele Jocului Responsabil din
partea European Lotteries, certifi-
care pe care o deþinem ºi în prezent.
Astfel, Loteria Românã a imple-
mentat politici de joc responsabil
care sã asigure protecþia jucãtorilor
ºi o dezvoltare durabilã ºi sustena-
bilã, fãrã impact negativ la nivelul
comunitãþii.

Reporter: Cum apreciaþi legi-
slaþia din sector ºi ce efecte vor
avea asupra domeniului proiectele
legislative care se aflã în dezbatere
în Parlament?

Ionuþ Valeriu Andrei: Legisla-
þia în domeniul organizãrii ºi ex-
ploatãrii jocurilor de noroc a deve-
nit tot mai restrictivã ºi, din acest
punct de vedere, se poate manifesta
un risc de apariþie ºi dezvoltare a
pieþei negre unde jucãtorii nu mai
beneficiazã de niciun fel de protec-
þie.

Loteria Româna îºi menþine sus-
þinerea faþã de toate iniþiativele
care urmãresc responsabilizarea
operatorilor de jocuri de noroc în
ceea ce priveºte fenomenul depen-
denþei.

Reporter: Ce efecte au asupra

pieþei noile mãsuri fiscale ºi cum ar
trebui sã arate fiscalitatea din do-
meniu?

Ionuþ Valeriu Andrei: Mãsurile
fiscale care au vizat creºterea taxe-
lor de organizare ºi exploatare a jo-
curilor de noroc au un impact ºi
asupra Loteriei Române.

Introducerea taxelor pentru fon-
dul de prevenire a dependenþei de
jocuri de noroc este, din punctul
nostru de vedere, o mãsurã benefi-
cã ce vizeazã interesul social, acela
de a proteja ºi ajuta jucãtorii care
sunt vulnerabili.

Reporter: Ce investiþii derulaþi
în prezent ºi ce buget aþi alocat în
acest sens?

Ionuþ Valeriu Andrei: Loteria
Românã are o nouã identitate vi-
zualã din anul 2023, care defi-
neºte viziunea noastrã pentru pre-
zent ºi pentru viitor. Identitatea
companiei rãmâne în strânsã le-
gaturã cu valorile societãþii rom-
ânesti, pe care le respectãm ºi le
preþuim.

Noua identitate vizualã a Lote-
riei Române impune ºi reamenaja-
rea agenþiilor loto. Cel mai impor-
tant obiectiv de investiþii pentru
anul acesta este continuarea proce-
sului de modernizare a agenþiilor
loto, demarat in 2024. Avem în ve-
dere un numãr total de 300 de agen-
þii cuprinse în proiectul de reame-
najare, ceea ce va duce la creºterea
gradului de confort ºi la îmbunãtã-
þirea radicalã a experienþei de joc
pentru clienþi.

Reporter: Ce noi produse aþi
lansat în 2024 ºi cu ce urmeazã sã
ieºiþi în piaþã?

Ionuþ Valeriu Andrei: În
2024 Loteria Românã ºi-a îmbo-
gãþit portofoliul cu nouã noi serii
de loz, cu tematicã diversã ºi pre-
mii extrem de atractive. Anul tre-
cut am lansat lozul rãzuibil cu cel
mai mare premiu cap de afiº pus
în joc vreodatã de Loteria Rom-
ânã pentru un astfel de produs:
LOZUL MAGNIFIC 5.000.000
LEI.

În cursul lunii mai 2024, Loteria

Românã a lansat lozul Team Ro-
mania, în scopul susþinerii Echipei
Olimpice a României la Jocurile de
la Paris 2024.

Lozul Team Romania a oferit
ºansa tuturor românilor de a contri-
bui la finanþarea Echipei Olimpice
a României ºi de a sprijini, astfel,
eforturile sportivilor noºtri în acea-
stã competiþie mondialã, ca premi-
sã pentru promovarea sportului ºi a
imaginii României în lume. Urma-
re a vânzãrii acestui loz, Loteria
Românã a virat cãtre Comitetul
Olimpic ºi Sportiv Român suma de
1.500.000 lei în scopul asigurãrii
finanþãrii Echipei Olimpice a
României.

În anul 2024, încasãrile la loz au
crescut faþã de anul anterior cu 24,5
milioane lei, iar la jocurile loto cu
104,5 milioane lei.

Pentru 2025, ne-am propus di-
versificarea portofoliului de loz
prin lansarea de cinci noi serii de
lozuri rãzuibile, precum ºi noi serii
de loz tradiþional, în plic ºi randali-
nate, produse în tipografia noastrã
proprie. De asemenea, se intenþio-
neazã introducerea în portofoliul
de produse a jocurilor de tip pariuri
în cotã fixã tradiþionale ºi la distan-
þã, precum ºi a jocurilor de tip cazi-
nou online.

Reporter: Care sunt tendinþele
din piaþã pe segmentul pe care acti-
vaþi?

Ionuþ Valeriu Andrei: În piaþa
jocurilor de noroc tendinþele din
ultimii ani se manifestã din ce în ce
mai accentuat, în direcþia/sensul
creºterii pe zona de online ºi de
stagnare în zona de retail. Acest lu-
cru vine ca urmare a schimbãrii
obiºnuinþelor de joc ale clienþilor,
dar ºi ca urmare a restricþiilor legi-
slative. Domeniul jocurilor de no-
roc este puternic marcat de utiliza-
rea tehnologiilor noi (AI), care vor
genera, potrivit estimãrilor, creste-
ri anuale de 9-10% ale pieþei de jo-
curi de noroc.

Reporter: Cum utilizaþi Inteli-
genþa Artificialã în activitatea Lo-
teriei?

Ionuþ Valeriu Andrei: Evident
cã ºi Loteria Românã este recepti-
vã la noile tehnologii care þin de AI
ºi urmãrim cu interes acest feno-
men deschizãtor de drumuri ºi în
ceea ce priveºte industria jocurilor
de noroc. Utilizarea tehnologiilor
AI va fi o condiþie obligatorie în
dezvoltarea proiectelor viitoare,
precum proiectul de pariuri sporti-
ve ºi casino online.

Reporter: Ce acþiuni întreprin-
deþi pentru a veni în întâmpinarea
unui joc responsabil?

Ionuþ Valeriu Andrei: Pentru
Loteria Românã, Jocul Responsa-
bil nu este doar un concept, ci un
principiu fundamental care ghidea-
zã întreaga activitate a companiei.
Misiunea noastrã este de a promo-
va un comportament echilibrat în
rândul jucãtorilor ºi de a contribui
la conºtientizarea riscurilor asocia-
te, oferind în acelaºi timp suport ºi
resurse adecvate.

Jocul Responsabil în cadrul Lo-
teriei Române se bazeazã pe trei di-
recþii esenþiale: informare ºi educa-
þie, transparenþã ºi accesibilitate ºi
protejarea categoriilor vulnerabile.

În parteneriat cu Asociaþia Joc
Responsabil, Loteria Românã de-
sfãºoarã campania „Joc Responsa-
bil - Alege Echilibrul”, având ca
obiectiv principal educarea publi-
cului asupra importanþei limitãrii
timpului ºi banilor alocaþi jocurilor
de noroc. Prin aceastã iniþiativã,
Loteria Românã se concentreazã
pe creºterea gradului de conºtienti-
zare cu privire la comportamentele

de joc sãnãtoase ºi pe oferirea de
soluþii pentru prevenirea jocului
excesiv.

Loteria Românã ºi Federaþia
Românã de Volei au lansat în anul
2024 campania naþionalã „Echipa
Responsabilitãþii”, o iniþiativã care
pune accent pe responsabilitate,
echilibru ºi educaþie în domeniul
jocurilor de noroc, în strânsã legã-
turã cu valorile sportului de perfor-
manþã, campanie care continuã ºi
în acest an. Campania „Echipa Re-
sponsabilitãþii” reflectã angaja-
mentul comun al Loteriei Române
ºi al Federaþiei Române de Volei
faþã de promovarea responsabilitã-
þii, echilibrului ºi educaþiei în do-
meniul jocurilor de noroc, inspira-
te din valorile sportului care sã
sprijine iniþiativele de responsabi-
litate socialã ºi prevenþie, cu sco-
pul de a extinde impactul campa-
niilor ºi programelor educaþionale.

Reporter: Cu ce rezultate aþi
încheiat anul trecut ºi ce estimãri
aveþi pentru anul în curs?

Ionuþ Valeriu Andrei: În anul
2024, conform rezultatelor finan-
ciare preliminare, Loteria Românã
a înregistrat o cifrã de afaceri de
peste 1,29 miliarde de lei ºi un pro-
fit brut de peste 237,75 milioane de
lei, cel mai mare profit brut preli-
minat din ultimii zece ani.

Estimãrile pentru anul în curs vi-
zeazã creºterea cifrei de afaceri ºi
implicit a profitului. Aceastã pro-
gnozã se bazeazã, în principal, pe
continuarea trendului ascendent al
vânzãrilor online.

Reporter: Care este profilul ju-
cãtorului care apeleazã la produse-
le Loteriei?

Ionuþ Valeriu Andrei: Portofo-
liul Loteriei Române atrage mai
multe tipologii de jucãtori. Odatã
cu introducerea posibilitãþii de a
achiziþiona online bilete la loto, se
contureazã un nou profil de jucãtor
în ceea ce priveºte vârsta, precum
ºi obiceiurile de joc. În prezent,
profilul standard de jucãtor la jocu-
rile de tip loto este urmãtorul: bãr-
bat din mediul urban, cu vârsta
între 45 ºi 60 de ani, cu studii me-
dii.

Reporter: Care sunt perspecti-
vele sectorului, având în vedere
perioada dificilã pe care o traver-
sãm?

Ionuþ Valeriu Andrei: Este
adevãrat, perioada pe care o traver-
sãm este marcatã de multe eveni-
mente, atât pe plan intern, cât ºi pe
plan extern. Schimbãrile de para-
digmã influenþeazã toate domenii-
le. Din fericire, ca business, la
acest moment, nu suntem afectaþi
în mod direct de actualul context.
Se impune însã o atenþie sporitã ºi o
planificare riguroasã care sã ne
þinã, pe cât posibil, departe de ri-
scuri, astfel încât sã ne putem con-
tinua parcursul pe care ni l-am pro-
pus, diversificarea portofoliului de
produse ºi îmbunãtãþirea experien-
þei jucãtorilor.

Reporter: Mulþumesc! n

A
nul trecut a fost unul al confirmãrii în ceea ce priveºte deci-
ziile ºi soluþiile adoptate de managementul Loteriei Rom-
âne în direcþia de dezvoltare ºi digitalizare a companiei, su-
sþine Ionuþ Valeriu Andrei, directorul general al societãþii

de stat. În 2024, conform rezultatelor financiare preliminare, Lote-
ria Românã a înregistrat o cifrã de afaceri de peste 1,29 miliarde lei
ºi un profit brut de peste 237,75 milioane de lei, cel mai mare profit
brut preliminat din ultimii zece ani, dupã cum ne-a spus domnul
Andrei, într-un interviu. Pentru anul în curs, acesta estimeazã o
creºtere a cifrei de afaceri ºi implicit a profitului, care se bazeazã, în
principal, pe continuarea trendului ascendent al vânzãrilor online.

"Lansarea platformei proprii online
de vânzare a jocurilor de tip loto,

bilete.loto.ro, care a avut loc în luna martie
a anului trecut, la fel ca ºi îmbogãþirea

portofoliului de lozuri cu produse
care s-au dovedit extrem de atractive, precum ºi

soluþiile implementate de eficientizare a
activitãþii au contribuit la obþinerea unor

rezultate excelente, respectiv
cel mai mare profit brut preliminat din ultimii

zece ani, în valoare de peste

237,75 milioane de lei".

"Pentru 2025, ne-am propus diversificarea
portofoliului de loz prin lansarea de cinci noi
serii de lozuri rãzuibile, precum ºi noi serii de

loz tradiþional, în plic ºi randalinate, produse în
tipografia noastrã proprie. De asemenea, se
intenþioneazã introducerea în portofoliul de

produse a jocurilor de tip pariuri în cotã fixã
tradiþionale ºi la distanþã, precum ºi a jocurilor

de tip cazinou online".
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Reglementarea industriei de
gambling - în stand-by

Î
n ultimii ani, România a
înregistrat schimbãri semni-
ficative în domeniul jocuri-
lor de noroc, reflectând pre-
ocupãrile sociale ºi politice
legate de impactul acestor

activitãþi asupra populaþiei. Anul
2024 a fost marcat de adoptarea
unor reglementãri stricte efectuate
de coaliþia PSD-PNL-UDMR, în
timp ce USR a continuat sã propu-
nã iniþiative legislative menite sã
limiteze efectele negative ale jocu-
rilor de noroc.

Camera Deputaþilor, în calitate
de for decizional, a adoptat în pri-
mãvara anului t recut Legea
107/2024, care interzice funcþiona-
rea sãlilor de jocuri de noroc în lo-
calitãþile cu mai puþin de 15.000 de
locuitori. Aprobarea acestui act
normativ a avut drept scop reduce-
rea accesului la jocurile de noroc în
comunitãþile mici, unde impactul
social al acestora este considerabil.
De exemplu, Radio România
Actualitãþi nota, imediat dupã
aprobarea legii, cã, în judeþul Va-
slui, doar trei localitãþi urmau sã
mai aibã sãli de jocuri de noroc.

În privinþa reclamei la jocurile
de noroc autorizate, legea prevede
cã aceasta se face cu respectarea di-
spoziþiilor în vigoare ºi cã trebuie
sã conþinã, prin postare la loc vizi-
bil pe materialele de promovare,
seria ºi numãrul licenþei de organi-
zare deþinute de organizatorul de
jocuri de noroc. Legea 107/2024
nu considerã acþiuni în scop de re-
clamã, publicitate sau cu caracter
promoþional acþiunile desfãºurate
de organizatori în mod direct în lo-
caþiile ºi pe paginile de internet
proprii. Mai mult, publicitatea prin
transmiterea de mesaje electronice
nesolicitate care conþin informaþii
cu privire la unul sau mai multe jo-
curi de noroc ºi reclama din exte-
rior pentru jocuri de noroc, site-uri
pe care sunt gãzduite platforme pe
care se desfãºoarã jocuri de noroc
sau branding folosind una dintre
mãrcile pe care un operator de jo-
curi de noroc le foloseºte, care
depãºeºte dimensiunea de 35 metri
pãtraþi/panou/ material publicitar,
sunt interzise.

Reglementarea
amplasãrii sãlilor de
jocuri de noroc, blocatã
în comisiile parlamentare

Parlamentarii coaliþiei PSD-P
NL-UDMR s-au oprit aici pentru
anul trecut cu legiferarea activitãþi-
lor din industria jocurilor de noroc,
iar un exemplu în acest sens este
faptul cã Plx 495/2023 se aflã de
peste un an ºi jumãtate la comisiile
de specialitate ale Camerei Depu-
taþilor, dupã ce a fost aprobat de Se-
nat în 5 septembrie 2023. Prin re-
spectivul proiect de lege, iniþiatorii
- parlamentari PSD - doreau ca,
pentru obþinerea licenþei de organi-
zare a jocurilor de noroc de la Co-
mite tu l de Supraveghere al
O.N.J.N., operatorii economici sã
fie nevoiþi sã facã dovada cã siste-
mul informatic central al organiza-
torului are un sistem de înregistrare
ºi identificare a participanþilor la
joc, precum ºi un sistem pentru pã-
strarea ºi transmiterea în timp real

cãtre un server în oglindã ºi un ser-
ver de siguranþã aflate pe teritoriul
României ºi puse gratuit la dispozi-
þia O.N.J.N. a sesiunilor de jocuri
de noroc simultane, a fiecãrei taxe
de participare plasate de fiecare ju-
cãtor, precum ºi câºtigul plãtit fie-
cãrui câºtigãtor. De asemenea, po-
trivit actului normativ care a trecut
de Senat, dar s-a blocat în comisiile
de specialitate ale Camerei Depu-
taþilor, pentru obþinerea autoriza-
þiei de exploatare a jocurilor de no-
roc, operatorii economici ar trebui
sã facã dovada cã:

- spaþiul propus este situat la cel
mult 50 de metri de limita teritoria-
lã a localitãþii, potrivit prevederilor
OUG 57/2019 privind Codul admi-
nistrativ; (prevederea nu se va apli-
ca spaþiilor în care se desfãºoarã jo-
curile loto tradiþionale ºi la distan-
þã, noroc, noroc plus ºi super no-
roc, expres ºi lozuri);

- deþin avizul de amplasament, eli-
berat de consiliul local al unitãþii ad-
ministrativ-teritoriale competente;

- spaþiul propus nu este situat la
mai puþin de 300 de metri de un
aºezãmânt de învãþãmânt, inclusiv
campusurile aferente acestuia,
aºezãmânt de culturã, artã, sãnãta-
te, cu caracter social, de culte reli-
gioase ºi altele asemenea sau în in-
cinta acestora; se interzice de-
sfãºurarea jocurilor de noroc în
spaþii care, datoritã amplasãrii, ar
conduce la obstrucþionarea traficu-
lui sau la limitarea liberului acces
cãtre alte locaþii de interes (intrãri
în imobile, pasaje pietonale, staþii
ale mijloacelor de transport în co-
mun, etc.)

- deþin mijloace tehnice pentru
identificarea la intrare a persoane-
lor ºi pentru întocmirea bazelor de
date referitoare la persoanele auto-
excluse ºi indezirabile.

Proiectul de lege mai prevede cã
nu se poate acorda autorizaþie de
exploatare a jocurilor de noroc în
localitãþile cu mai puþin de 5000 de

locuitori.
Nici proiectul legislativ iniþiat de

vicepreºedintele PNL Adrian Coz-
ma nu s-a bucurat încã de succes.
Iniþiativa parlamentarului liberal -
Pl-x 135/2023 -, ce prevede interzi-
cerea completã a publicitãþii audio-
vizuale pentru jocuri de noroc, în li-
nie cu poziþia Organizaþiei Mondia-
le a Sãnãtãþii, care a inclus depen-
denþa de jocuri de noroc în categoria
bolilor psihice severe, nu a trecut
încã de Camera Deputaþilor, deºi a
fost aprobatã de Senat încã din 1
martie 2023. Acest proiect de lege,
pornind de la precedentul modificã-
rilor aduse art 29 alin (1) lit. f) din
Legea 504/2002 a audiovizualului
cu privire la interdicþiile privind sti-
mularea consumului de alcool ºi þi-
garete, vizeazã introducerea unui
alineat nou prin care se interzice
“orice formã de comunicare audio-
vizualã pentru cazinouri, jocuri de
noroc sau pariuri”. Iniþiatorul pro-
iectului motiveazã propunerea prin
decizia luata de Organizaþia Mon-
dialã a Sãnãtãþii prin care depen-
denþa de jocurile de noroc a fost in-
trodusã în categoria bolilor psihice
extrem de grave. Proiectul de act
normativ este blocat la comisiile
parlamentare, dupã ce, în anul
2024, s-a solicitat un punct de vede-
re de la Guvern, punct de vedere po-
zitiv cu amendamente ºi propunerea
Executivului ca, prin prisma exi-
stenþei mai multor iniþiative legisla-
tive în acest sens, sã existe o dezba-
tere comunã în Camera Deputaþilor
pentru acestea. La finalul punctului
de vedere, Guvernul sub semnãtura
premierului Marcel Ciolacu scrie cã
“Parlamentul va decide asupra
oportunitãþii adoptãrii acestei ini-
þiative legislative”.

Pânã la ora întocmirii acestui
material, pe site-ul Camerei Depu-
taþilor nu a mai apãrut nicio infor-
maþie nouã privind acest proiect le-
gislativ.

Proiectele legislative ale
opoziþiei, pãstrate la
sertar de majoritatea
parlamentarã

Opoziþia parlamentarã, în spe-
cial AUR ºi USR, a propus în ulti-
mul an o serie de mãsuri restrictive.
AUR doreºte relocarea jocurilor de
tip casino ºi slot-machine exclusiv
în staþiuni turistice, iar în oraºe
vrea sã existe o limitare la 2,5 lei a
mizei maxime la slot-machines.
Motivaþia este legatã de reducerea
riscurilor sociale ºi de combaterea
dependenþei. Nici proiectul iniþiat
de parlamentarii AUR ºi nici cele
iniþiate în ultimii doi ani de senato-
rii ºi deputaþii USR privind regle-
mentarea mai strictã a jocurilor de
noroc nu au ajuns în dezbaterea
plenului Senatului sau în plenul
Camerei Deputaþilor, fiind blocate
la diferitele comisii de specialitate.
Pl-x 166/2023, iniþiativã de act

normativ care a trecut de Senat ºi
s-a blocat la Camera Deputaþilor,
deoarece propunerea legislativã
care vizeazã “excluderea din
câmpul vizual al minorilor a activi-
tãþilor operatorilor jocurilor de no-
roc” prin introducerea unei distan-
þe minime de 300 de metri (definitã

ca “proximitatea de 300 de metri”)
de aºezãminte de învãþãmânt sau
locuri de joacã pentru copii, aºezã-
minte de culturã, sãnãtate etc., a
fost preluatã de PLx 495/2023
(proiect de lege iniþiat de majorita-
tea politicã din Parlament, iniþiati-
vã sprijinitã ºi de reprezentanþii
opoziþiei ºi despre care am precizat
mai sus cã se aflã ºi ea blocatã la
Camera Deputaþilor).

La comisiile de specialitate a Ca-
merei Deputaþilor se aflã blocatã
din 5 decembrie 2023 ºi o altã ini-
þiativã legislativã a USR, PL-x
381/2023, care prevede cã, pentru
obþinerea autorizaþiei de exploata-
re a jocurilor de noroc, operatorii
economici va trebui sã respecte trei
condiþii suplimentare:

- spaþiul propus nu este situat în
unitãþile teritoriale cu populaþie de
sub 5.000 de locuitori;

- spaþiul propus nu este situat
într-o clãdire rezidenþialã sau
într-o clãdire cu destinaþie mixtã;

- spaþiul propus se aflã la cel pu-
þin 300 de metri de o altã locaþie
specializatã în care se desfãºoarã
activitatea de jocuri de noroc.

În anul 2025, USR a continuat sã
promoveze iniþiative legislative
pentru a limita impactul jocurilor
de noroc. Un astfel de proiect este
cel înregistrat la Senat sub numãrul
BP57/4 martie 2025, iniþiat de Dia-
na Stoica, deputatã USR, care soli-
citã doreºte limitarea plãþilor cãtre
operatorii de jocuri de noroc. Con-
form proiectului de lege, jucãtorii
nu vor putea cheltui mai mult de
10% din veniturile lunare anterioa-
re pentru astfel de activitãþi. Mãsu-
ra vizeazã atât jocurile de noroc
online, cât ºi cele desfãºurate în sã-
lile de pariuri, iar responsabilitatea
implementãrii revine atât instituþii-
lor financiar-bancare, cât ºi opera-
torilor din domeniu.

Conform unor date recente, peste
trei milioane de români joacã anual
la jocuri de noroc, iar mulþi dintre
aceºtia riscã sã dezvolte probleme
financiare sau dependenþã, se aratã
în motivarea proiectului legislativ.
Specialiºtii avertizeazã cã lipsa
unor mãsuri clare de protecþie poate

duce la creºterea numãrului de per-
soane afectate de aceastã problemã,
se mai precizeazã în iniþiativã.
„Adoptarea acestui proiect de lege
va contribui la reducerea numãrului
de persoane afectate de dependenþa
de jocuri de noroc, limitarea pierde-
rilor financiare ºi protejarea catego-

riilor vulnerabile. Reglementarea
strictã a activitãþilor de jocuri de no-
roc este esenþialã pentru protejarea
interesului public”, scrie în iniþiati-
va legislativã a USR. Poiectul de act
normativ prevede cã nerespectarea
acestuia de cãtre operatorii din do-
meniul jocurilor de noroc va fi san-
cþionatã cu amenzi cuprinse între
200.000 ºi 500.000 de lei ºi posibili-
tatea revocãrii licenþei în cazul con-
statãrii unei a doua încãlcãri a di-
spoziþiilor legale.

Odatã cu acest proiect a mai fost
introdus de USR încã unul, care ºi
el aºteaptã dezbaterea în comisiile
parlamentare ºi care vizeazã prote-
jarea persoanelor care s-au autoex-
clus din jocurile de noroc. Potrivit
iniþiativei legislative, dacã un ope-
rator permite accesul unei astfel de
persoane, este obligat sã returneze
sumele jucate în termen de 48 de
ore. În caz contrar, riscã amenzi
între 50.000 ºi 100.000 de lei ºi su-
spendarea licenþei pentru ºase luni.
Iniþiativa a fost depusã în condiþiile
în care Curtea de Conturi a consta-
tat cã ONJN nu îºi îndeplinea atri-
buþiile cu privire la aceste aspecte.

Iniþiativã legislativã
pentru interzicerea
sãlilor de jocuri de noroc
din blocuri

Un alt proiect înaintat Senatului,
în 4 februarie, este L 63/2025, ce
priveºte completarea art. 15 alin.
(2) din Ordonanþa de urgenþã a Gu-
vernului nr. 77/2009 privind orga-
nizarea ºi exploatarea jocurilor de
noroc ºi vizeazã interzicerea am-
plasãrii sãlilor de jocuri de noroc la
parterul blocurilor de locuinþe.

„În ultimii ani, prezenþa sãlilor
de jocuri de noroc a crescut expo-
nenþial în multe comunitãþi, având
consecinþe grave asupra sãnãtãþii
publice, securitãþii sociale ºi eco-
nomiei familiale. Acest fenomen
necesitã o intervenþie legislativã
fermã, având în vedere: creºterea
alarmantã a dependenþei de jocuri
de noroc, care afecteazã un numãr
semnificativ de cetãþeni, mai ales
din rândul tinerilor ºi al categorii-
lor vulnerabile, costurile economi-
ce ºi sociale suportate de familii ca
urmare a efectelor jocurilor de no-
roc asupra persoanelor dependen-
te, impactul negativ asupra ordinii
publice, generat de activitãþile
adiacente acestor sãli”, a transmis
iniþiatorul, deputatul liberal Gigel
ªtirbu, în expunerea de motive.

Potrivit iniþiatorului, jocurile de
noroc pot duce la dependenþã, iar
amplasarea sãlilor de jocuri la par-
terul blocurilor, în apropierea locu-
inþelor, poate facilita accesul con-
stant al persoanelor vulnerabile la
aceste jocuri, contribuind la creºte-
rea cazurilor de dependenþã.

Astfel, pentru obþinerea autori-
zaþiei de exploatare a jocurilor de
noroc, operatorii economici trebu-
ie sã facã dovada cã spaþiul propus
nu este situat la parterul unei cladi-
ri rezidenþiale sau la parterul unei
clãdiri cu destinaþie mixtã.

„Este esenþial sã protejãm atât
locatarii, dar ºi în special tineretul
ºi persoanele mai vulnerabile, prin
limitarea accesului la astfel de lo-
caþii. Aceste sãli de noroc pot atra-
ge persoane care deja suferã de
probleme legate de jocuri de noroc
ºi pot încuraja comportamentele ri-
scante”, se mai precizeazã în expu-
nerea de motive.

Faþã de aceastã propunere, în 24
martie 2025, FEDBET - Federaþia
Organizatorilor de Jocuri de Noroc
din România a emis un comunicat
de presã în care analizeazã tot textul
iniþiativei legislative ºi în care aratã
cã proiectul nr. L63/2025 contravi-
ne prevederilor Constituþiei Rom-
âniei, fiind în contradicþie cu princi-
piile legalitãþii ºi statului de drept,
prevãzute de art. 1 alin. (3) ºi (5).
Conform jurisprudenþei Curþii Con-
stituþionale (Decizia Curþii Consti-
tuþionale nr. 903/2010, Decizia
Curþ i i Const i tuþ ionale nr.
1/2014), orice normã juridicã trebu-
ie sã respecte cerinþele de claritate,
precizie ºi previzibilitate.

FEDBET precizeazã: “Este ne-
constituþionalã, nu este fundamen-
tatã pe studii de impact, fiind baza-
tã pe percepþii subiective ºi nu pe
date obiective. Are un puternic im-
pact economic negativ ºi nu este
eficientã în atingerea scopului de-
clarat, fiind mai degrabã o mãsurã
populistã decât una funcþionalã.
Singurul efect al acestei propuneri
ar consta, în fapt, doar în migrarea
jucãtorilor cãtre piaþa neagrã sau,
în scenariul cel mai favorabil, cãtre
jocurile de noroc online, a cãror ac-
cesare se aflã la un click distanþã,
ceea ce înseamnã cã, prin imple-
mentarea propunerii legislative,
s-ar crea o situaþie de discriminare
pentru organizatorii de jocuri de
noroc care activeazã în landbased,
faþã de cei care activeazã în mediul
online”.

Federaþia afirmã cã susþine ini-
þiativele legislative eficiente, baza-
te pe studii de impact, care sã con-
tribuie la o industrie reglementatã
echilibrat ºi predictibil, fãrã a ge-
nera restricþii arbitrare cu efecte
negative asupra economiei ºi so-
cietãþii. n

Conform unor date recente, peste trei milioane
de români joacã anual la jocuri de noroc, iar

mulþi dintre aceºtia riscã sã dezvolte probleme
financiare sau dependenþã, se aratã în motivarea

proiectului legislativ.

În privinþa reclamei la jocurile de noroc
autorizate, legea prevede cã aceasta se face cu

respectarea dispoziþiilor în vigoare ºi cã trebuie
sã conþinã, prin postare la loc vizibil pe

materialele de promovare, seria ºi numãrul
licenþei de organizare deþinute de organizatorul

de jocuri de noroc.
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